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BRATISLAVA
Mesiac november je do 
našich dejín zapísaný 
obrovskými písmenami. 
Presne pred 35 rokmi sme 
odštartovali náš boj za slo
bodu a demokraciu – za 
hodnoty, ktoré však nie 
sú automatické a nemusia 
byť večné. Pripomína to 
aj výstava Pozor, hrani
ca! Devín v železnej opone 
1948 – 1989, ktorú k po
lo-okrúhlemu výročiu pri
pravilo mestské múzeum 
spolu s Ústavom pamäti 
národa.
17. novembra si pripomí-
name Deň boja za slobodu 
a demokraciu. Práve v tento 

dátum sa totiž v roku 1989 
v Prahe konal pochod štu-
dentov, ktorý skončil brutál-
nym zásahom polície a dal do 
pohybu udalosti, ústiace do 
pádu komunistického režimu. 
Bratislavskí študenti pritom 
vyšli do ulíc už deň predtým 
a napísali tak úvodnú kapito-
lu či prológ Nežnej revolúcie. 
Jedným z impulzov pre zrod 
študentskej akcie boli repre-
sie komunistickej moci voči 
predstaviteľom tzv. Brati-
slavskej päťky, ktorí si chceli 
dôstojne uctiť pamiatku obetí 
sovietskej invázie v auguste 
1968. Študenti sa o 17. hodi-
ne zišli na Mierovom (dnes 
Hodžovom) námestí a kráčali 

cez dnešný Podchod študen-
tov 16. novembra 1989 sme-
rom na Námestie SNP držiac 
sa za ruky. Na Hviezdosla-
vovom námestí si pripome-
nuli sviečkovú manifestáciu, 
ktorá sa tu konala 25. marca 
1988, a skandovali heslo: 
„My chceme slobodu.“ O ne-
milosrdnom zovretí železnej 
opony sme v Bratislave vede-
li veľmi dobre... (TASR, ak)
 Foto: TASR, BSK
Pokračovanie na str. 4
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Prológ Nežnej revolúcie 
sa písal v Bratislave

Strategická 
investícia
BRATISLAVA
Modernizácia prísta
vu bude zaradená medzi 
strategické investície. Na 
návrh Ministerstva dopra
vy SR to schválila vláda. 
Náklady na rekonštruk
ciu prístavu sa odhadujú 
na vyše 178 miliónov eur 
a s výstavbou by sa mohlo 
začať v marci budúceho 
roku.
„Realizácia projektu 
´Modernizácia Prístavu 
Bratislava´ predstavuje 
významný krok v rámci 
rozvoja dopravnej infra
štruktúry Slovenskej re-
publiky. Projekt prispie-
va k zvýšeniu plynulosti 
a bezpečnosti vodnej do-
pravy, znižuje záťaž na 
existujúce komunikácie 
a zlepšuje životné pro-
stredie pre obyvateľov 
dotknutých oblastí. Du-
najská vodná cesta je zá-
roveň dôležitou súčasťou 
Transeurópskej dopravnej 
siete TENT,“ uviedlo mi-
nisterstvo v predloženom 
materiáli. Modernizácia 
bratislavského prístavu by 
mala trvať päť rokov a jej 
investorom je štátna akcio-
vá spoločnosť Verejné prí-
stavy. V rámci projektu je 
naplánovaná rekonštrukcia 
existujúceho nákladného 
a osobného prístavu vrá-
tane obslužnej železničnej 
trate. „Projekt je prioritne 
zameraný na chýbajúcu in-
fraštruktúru a nevyhovujú-
ci technický a kvalitatívny 
stav infraštruktúry vodnej 
dopravy zaradenej do zák-
ladnej siete TENT,“ uvá-
dza sa vo vládnom mate
riáli. (TASR, ak)

4 Mesto za
 železnou oponou
 Bratislavu komunisti 

strážili ako oko v hla
ve. Na hrad Devín sa 
bez povolenia nikto ne
dostal a množstvo ľudí 
prišlo na hranici o život.

6 Budeme
 platiť viac?
 Konsolidácia mest

ským častiam skom
plikovala prípravu 
rozpočtu. Niektoré o 
zvyšovaní daní a po
platkov neuvažujú, iné 
diskusiu na túto tému 
nevylúčili.

23 Novú tržnicu
 čaká reštart
 Ikonickú budovu na 

Trnavskom mýte čaká 
revitalizácia. Pribud
núť by mali obchody 
aj zaujímavý program.

30 Úloha bola:
 Stavať rýchlo
 Most SNP chceli mať 

súdruhovia hotový čo 
najskôr, aby sa mohla 
sprístupniť Petržalka 
s masívnou bytovou 
výstavbou. Nebolo to 
však jednoduché.

ZADARMO 
Noviny o živote v Bratislave sú 
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35 rokov slobody

Bratislavský pochod sa na 
rozdiel od pražského zaobi
šiel bez zranení.
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PETRŽALKA
Hlavné mesto presunulo 
protitankovú stenu, ktorá 
sa nachádza v trase predĺže
nia električkovej trate. Ob
jekt neďaleko zdravotného 
strediska na Strečnianskej 
ulici sa viaže k obdobiu 
druhej svetovej vojny.
Podľa informácií z evidenč-
ného listu pamätihodnosti by 
malo ísť o časť mohutnej že-
lezobetónovej strieľne s otvo-
rom na protitankový kanón. 

V Petržalke sa takýchto stien 
zachovalo viacero, dve sú na-
príklad pri bunkri BS 8, táto 
je však podľa dokumentu za-
ujímavá tým, že sa nachádza 
v strede sídliska na voľnom 
priestranstve. Nie je vylúče-
né, že mohla byť v minulosti 
súčasťou systému opevne-
nia budovaného v 40. rokoch 
20. storočia. Rozmery a tvar 
protitankovej steny zistili až 
po celkovom odkrytí jej pod-
zemnej časti. Vypracovaný bol 

technologický postup a do-
kumentácia na jej presunutie 
o pár metrov ďalej od jej pô-
vodnej polohy. Nachádzala sa 
totiž v koridore električkovej 
trate, ktorá je projektovaná cez 
pôvodné koryto metra a nie 
je možné ju odkloniť tak, aby 
sa vyhla tejto stene. Pri téme 
zmeny polohy prebiehali aj 
konzultácie s bunkrológmi, 
aby bola zachovaná hodno-
ta objektu. Realizáciu prác 
skomplikovalo niekoľko ne-
predvídateľných udalostí, na-
príklad nález nevybuchnutej 
munície, ktorý si vyžiadal py-
rotechnický prieskum a zme-
nu režimu odkopávania. 
Začiatkom júla tam našli 18 
granátov, ktoré previezli na 
bezpečnú likvidáciu. Okrem 
toho bolo v rámci pyrotech-
nického prieskumu pri stavbe 
trate nájdených a zlikvido-
vaných do desať delostrelec-
kých granátov. (TASR, ak)
 Foto: Matúš Husár
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Pondelok
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)
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Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

OBRAZY
NAJLEPŠIE
PREDÁTE 
V AUKCII

Žiadne
poplatky
Galéria Art Invest

Dobrovičova 7, Bratislava
Info: 0905 659 148
www.artinvest.sk
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NOC DIVADIEL 2024
16. novembra 2024
29 miest a obcí od Bratislavy po Košice 
62 divadiel, kultúrnych centier 
a umeleckých škôl

Programová ponuka:
www.nocdivadiel.sk

Koordinátorom 15. ročníka celoslovenského podujatia európskeho významu Noc divadiel 2024 je Divadelný ústav. 
Iniciátorom projektu Európska noc divadiel je chorvátska Noć kazališta.

Ako si ustelieme,
tak budeme spať
Pekný jesenný deň na Ruži-
novskom cintoríne. Staršia 
pani príde k nádobám na se-
parovaný odpad, nevšíma si 
tie na sviečky, plasty či sklo 
a pristúpi ku košu s veľkým 
nápisom Záhradný biood-
pad. Medzi listy a čečinu bez 
váhania hodí igelitovú tašku 
plnú starých sviečok.
Mesto napreduje míľovými 
krokmi, všade vyrastajú pô-
sobivé moderné stavby a vy-
užívame služby, o ktorých by 
sme nedávno ani len nesní-
vali. A predsa akoby niečo 
v našich mysliach zostalo 
zaseknuté. Cigaretové ohor-
ky končia pod balkónmi, cez 
cestu prechádzame mimo vy-
značených prechodov, autami 
neustále prekračujeme povo-
lenú rýchlosť... Čím to je, že 
práve u nás máme taký prob-
lém s dodržiavaním pravidiel 
a s braním ohľadov na iných? 
Sme príliš zahltení staros-
ťami? Ideme proti systému 
z akejsi rozkoše? Alebo si 
len neuvedomujeme, že každé 
naše konanie - to dobré i zlé - 
bude mať raz svoje následky? 
Sú veci, ktoré neovplyvníme, 
milión drobností však vo svo-
jich rukách máme - stačí len 
kráčať s otvorenými očami 
a prispieť svojou troškou. 
A ešte nezabúdať, že ako si 
ustelieme, tak budeme spať.
 Vaše

DÚBRAVKA
Starostom Dúbravky je 
vyše desať rokov. Za naj
väčší problém mestskej 
časti považuje jednoznačne 
dopravu, najmä spojenie 
Dúbravky a Borov, ktoré 
sa stále rozrastajú. „Tunel“ 
medzi nimi je roky nedos
tatočným dopravným uz
lom. Na výstavbu nových 
cyklotrás a nových deve
loperských projektov sme 
sa pýtali starostu mestskej 
časti Dúbravka MARTINA 
ZAŤOVIČA. 

Roky celé hlavné mesto 
rieši cyklochodníky. Ako je 

na tom s ich výstavbou Dú
bravka?
Výstavba cyklochodníkov 
je v kompetencii hlavného 
mesta. Naša mestská časť je 
plne nápomocná. Podľa do-
terajších vyjadrení hlavného 
mesta, magistrát v Dúbravke 
plánuje niekoľko cyklotrás. 
Tou prvou je Podvornická ra-
diála v úseku Harmincova – 
Bory (Agátová s prepojením 
na Bory). Aktuálny stav je 
taký, že v príprave je projek-
tová dokumentácia na územ-
né rozhodnutie. Druhým 
projektom je Harmincova 
v úseku M. Sch. Trnavského 
– Húščavova. V tomto čase je 

v príprave projektová doku-
mentácia na stavebné povole-
nie. Cyklotrasa bude vedená 
segregovane mimo vozovky 
rozšíreného úseku Harmin-
covej. A do budúcnosti je 
naplánovaná cyklotrasa R11 
 Dúbravská radiála. Pôjde 
od Harmincovej paralelne 
s ulicami M. Sch. Trnavské-
ho a Saratovskou.

Roky sa hovorí o prepojení 
Dúbravky a Lamača. Na 
čom tento projekt stojí?
Cyklomost Dúbravka – La-
mač je spoločným projektom 
Bratislavského samospráv-
neho kraja (BSK), hlavného 
mesta a mestských častí Dú-
bravka a Lamač. V súčasnos-
ti rieši hlavné mesto výkup 
pozemkov pod cyklotrasou 
k cyklomostu.

Máte informácie, ako ďa
leko je mesto s vysporiada
ním pozemkov pod pláno
vanou cyklolávkou? 
Realizácia projektu cykloláv-
ky Dúbravka  Lamač je pod-
mienená majetkovoprávnym 
vysporiadaním prípojných 
cyklotrás k lávke. Vysporia-
danie realizuje mesto Bra-
tislava. Bratislavský samo-
správny kraj je stavebníkom 
projektu. Stavebné povolenie 
na samotný objekt cykloláv-
ky je už právoplatné. Nutné 
je však doriešiť napojenie 

cyklolávky na existujúcu 
sieť cyklotrás na oboch stra-
nách. Preto som inicioval 
zriadenie pracovnej skupiny 
k projektu, ktorá sa skladá zo 
zástupcov BSK, magistrátu 
a mestských častí. Pracovná 
skupina sa pravidelne stretá-
va vo veci urýchlenia prípra-
vy projektu pre realizáciu.

Aký je teda aktuálny stav? 
Hovorca hlavného mesta Pe-
ter Bubla tvrdí, že s vlastník-
mi pozemkov mesto rokuje, 
termín vysporiadania však 
určiť nevie. „Vlastníci po-
zemkov boli oslovení so zá-
merom vysporiadať pozemky 
pod verejnoprospešnou stav-
bou. Momentálne nevieme 
určiť, kedy budú pozemky 
vysporiadané, nakoľko to 
záleží od dohôd s vlastníkmi 
na spôsobe vysporiadania,“ 
povedal. Takúto informáciu 
máme.

O koľko rokov predpok
ladáte, že sa Dúbravčania 
dočkajú prepojenia s La
mačom?
Získanie stavebného povo-
lenia na prípojné cyklotrasy 
k lávke sa odhaduje podľa 
BSK na jún budúceho roka. 
Následne po prechode všet-
kých práv na stavebníka, čiže 
na Bratislavský samosprávny 
kraj, sa pristúpi k verejné-
mu obstarávaniu zhotoviteľa 

Starosta Martin Zaťovič: Problémom Dúbravky 
je najmä doprava

K najväčším problémom Dúbravky patrí podľa jej starostu 
doprava.

Na presun steny boli potrebné špeciálne technológie.

stavby. Ak by sa tieto termíny 
stihli, práce na cyklolávke by 
mohli podľa BSK začať na 
jar 2026.

Aké sú z vášho pohľadu 
najväčšie problémy Dú
bravky a Dúbravčanov?
Problémov je istotne viac, no 
jedným z nich je aj doprava. 
Podarilo sa rozšíriť Harmico-
vu ulicu a postupne opravu-
jeme ulice v mestskej časti, 
no problémom je napríklad 
kapacitne nepostačujúci „tu-
nel“ a prístup na rozvíjajúce 
sa Bory a stále len plánované 
predĺženie Saratovskej ulice.

Mnohých trápi bývalá 
ubytovňa policajtov. Máte 
informáciu, kedy sa tento 
objekt zmení z opustenej 
stavby? Viete, aký je zámer 
developera?
V súčasnosti sa čaká na 
správoplatnenie stavebného 
povolenia, ktoré obsahuje 
obnovu ubytovacieho zaria-
denia spojeného so staveb-

nými úpravami existujúcej 
ubytovne.

Tak ako iným mestským čas
tiam, ani Dúbravke sa nevyhli 
veľké developerské projekty. 
Mnohé z nich majú zmeniť 
tvár mestskej časti. Budú pre 
Dúbravku prínosom?
Developerské projekty sú len 
na súkromných pozemkoch 
a ich prínos ťažko hodnotiť.

Čo si myslíte o veľkých pro
jektoch Na lúke a projekte 
namiesto starej pošty?
Stará pošta patrí dlhé roky 
medzi strašiaky Dúbravky 
a zmena jej určite prospeje.

Bude priestor na hody a iné 
slávnosti pre Dúbravčanov, 
keď bude priestor zastavaný?
Dúbravské hody sú sviatkom 
vysvätenia kostola sv. Kozmu 
a Damiána. Kultúrne poduja-
tia sú ich súčasťou a navždy 
budú. (lb)
 Foto: FB/Martin 
 Zaťovič  starosta Dúbravky

Vzácnu protitankovú stenu presunuli
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plecia, odkiaľ som sa mohol 
odraziť. Bol som vo výške 
dva a pol metra a to bolo už 
o trochu vyššie ako signali-
začný plot. Vyrátali sme, že 
to trvá 50 sekúnd, čo dávalo 
predpoklad na úspech.“
23. augusta 1982 pricestovali 
súrodenci vlakom zo Šale do 
Bratislavy a potom podvečer 
autobusom číslo 29 od Mosta 
SNP do samotného Devína. 
Tam však bolo ešte pred de-
viatou večer dosť rušno, preto 
zostali čakať v kríkoch. Keď 
premávka ustala, Bieniada 
odhodil svoju modrú bundu 
a zostal len v čiernom. Vy-
liezol na lampu a s pomocou 
sestry drôtené zátarasy pre-
skočil bez toho, aby sa dotkol 
latky, ktorá by vyvolala po-
plach. „Pristál som na druhej 
strane, ale ani som sa nepo-
hol, kým príde ďalší autobus, 
pretože som sa chcel naj-
skôr presvedčiť, že je sestra 
v bezpečí,“ hovorí. Keď po 
pätnástich minútach videl, že 
bezpečne nastúpila, konečne 

sa mohol pohnúť ďalej. Pre-
plazil sa popod kotúče ostna-
tého drôtu a celý doškriabaný 
vstúpil do ramena Dunaja. 
Rieka bola silno osvetlená 
lampami, a tak kráčal po dne 
po nos ponorený vo vode, 
aby ho bolo čo najmenej vi-
dieť. „Tam som mal najväčší 
strach,“ hovorí Poliak. Keď 
prišiel na polostrov, asi hodi-
nu sa cezeň nenápadne plazil 
a potom už vkĺzol do Dunaja. 
Spočiatku bola voda pokojná, 
no čím ďalej plával, tým bol 
prúd silnejší, až mal strach, že 
ho unesie späť do Petržalky. 
Napokon sa mu však podarilo 
vyjsť na breh  a bol vo vy-
snenom Rakúsku. Na miesto 
svojho úteku sa však Marcin 
Bieniada dodnes vracia. „Ne-
dokážem to opísať, ale Devín 
mám veľmi rád. Bol to naj-
dôležitejší deň môjho života. 
Každý rok sem teda chodím 
a sledujem, čo sa tu mení. 
Naozaj sa mi tu veľmi páči,“ 
uzatvára. (ÚPN, ak)
 Foto: ÚPN

NAUČTE SA NEMECKY
OBJAVTE SVET NEMECKÉHO JAZYKA S GOETHEHO 
INŠTITÚTOM

Kľúč k novým možnostiam často spočíva v ovládaní cudzieho 
jazyka. Goetheho inštitút, celosvetovo pôsobiaci kultúrny 
inštitút Nemecka, vás pozýva objaviť nemecký jazyk vo 
všetkých jeho aspektoch.

PREČO SA UČIŤ PO NEMECKY?

Nemčina nie je len najpoužívanejším materinským jazykom 
v Európskej únii, ale aj jazykom významných filozofov, 
vedcov a umelcov. Či už chcete zlepšiť svoje kariérne 
možnosti, objaviť nové kultúry alebo jednoducho hľadáte 
novú výzvu – nemčina vám otvára dvere k nespočetným 
príležitostiam.

NAŠE KURZY – ŠITÉ NA MIERU PRE VÁS

V Goetheho inštitúte ponúkame kurzy nemčiny pre všetky 
úrovne – od začiatočníkov po pokročilých. Naši skúsení 
lektori používajú moderné vyučovacie metódy, aby vám 
učenie spríjemnili a zefektívnili. V malých skupinách alebo 
v individuálnom vyučovaní môžete cielene rozvíjať svoje 
jazykové schopnosti.

INTERAKTÍVNE A PRAKTICKÉ VYUČOVACIE METÓDY

Naše kurzy nie sú zamerané len na gramatiku a slovnú zásobu. 
Kladieme veľký dôraz na interaktívne metódy, ktoré vám 
pomôžu aktívne používať jazyk. Prostredníctvom rolových 

hier, diskusií a projektov sa hlboko 
ponoríte do nemeckého jazyka 
a kultúry.

FLEXIBILNÉ PONUKY KURZOV

Chápeme, že čas je vzácny. 
Preto ponúkame flexibilné časy 
kurzov a online možnosti, aby ste 
mohli učenie optimálne začleniť 
do svojho každodenného života. 
Či už večer, cez víkend alebo online 
z pohodlia domova – prispôsobíme 
sa vašim potrebám.

CERTIFIKÁTY

Po absolvovaní kurzu v Goetheho inštitúte získate 
medzinárodne uznávaný certifikát. Tieto certifikáty 
nie sú len dôkazom vašich jazykových znalostí, 
ale aj výhodou vo vašom životopise.

PRIHLÁSTE SA TERAZ!

Začnite svoju cestu do nemeckého jazyka a kultúry 
s Goetheho inštitútom. Navštívte našu webovú 
stránku alebo nás kontaktujte priamo, aby ste 
sa dozvedeli viac o našich ponukách kurzov 
a zaregistrovali sa.

Goethe.de/naucsanemecky

BRATISLAVA
Komunisti prevzali moc 
v Československu vo febru
ári 1948. Následne na dlhé 
desaťročia znemožnili ob
čanom rozhodovať o spra
vovaní štátu v slobodných 
voľbách a spustili vlnu ma
sového teroru a perzekúcií 
proti skutočným aj domne
lým odporcom.
Počty obetí sú obrovské. 
Podľa Ústavu pamäti národa 
(ÚPN) bolo v Českosloven-
sku za tzv. protištátne činy 
popravených 250 ľudí, do 
600 ľudí zavraždili vyšet-
rovatelia Štátnej bezpeč-
nosti pri výsluchoch a do 
8000 väzňov režimu zahy-
nulo v baniach, väzniciach 
a lágroch. Asi 500 ľudí pri-
šlo o život pri úteku, ktoré-
mu sa režim snažil zabrániť 

streľbou vojakov Pohra-
ničnej stráže, elektrickými 
zátarasami, nášľapnými mí-
nami alebo špeciálne vycvi-
čenými psami. Známy je prí-
pad len 18ročného Nemca, 
ktorý sa rozhodol emigrovať 
cez Bratislavu. V auguste 
1986 sa ubytoval v Štu-
dentskom domove Družba 
a o týždeň chcel prekročiť 
hranicu do Rakúska. Vo ve-
černých hodinách kliešťami 
prestrihol drôtené zátarasy, 
no signalizácia zalarmova-
la dvojčlennú hliadku Po-
hraničnej stráže Kopčany 
a tá vypustila vycvičené, 
mimoriadne agresívne psy. 
Neozbrojený mladík proti 
nim nemal šancu... K úpl-
ne nezmyselným tragédiám 
patrila aj smrť iba 11roč-
ného Jožka Galusa, ktorý 

v septembri 1952 na doske 
plával cez rieku Morava do 
Rakúska. Hliadky naňho vy-
pálili 142 rán z ľahkého gu-
ľometu, 14 rán z pušky a 67 
rán zo samopalu.
Napriek tomu, že podľa člán-
ku 13 Všeobecnej deklarácie 
ľudských práv má „každý 
právo opustiť ktorúkoľvek 

Devín sa stal osudným mno-
hým, napísal však aj šťast-
né príbehy. Jedným z tých, 
ktorým sa za železnú oponu 
dostať podarilo, je aj Poliak 
Marcin Bieniada. „Ja som 
vtedy nenávidel komuniz-
mus, všetko som mu dával za 
vinu,“ hovorí. Vďaka tomu, 
že jeho otec pracoval v Duslo 
Šaľa, mal možnosť vycesto-
vať do Československa, a tak 
si ako 23ročný naplánoval 
útek cez Devín. Viackrát 

sa bol pozrieť na miesto pri 
Dunaji, kde by bolo najlepšie 
prekročiť hranicu. „Obliekol 
som sa ako turista, ale vždy 
inak, aby som nevzbudzoval 
podozrenie. Často som sedá-
val v pohostinstve, ktoré sa 
teraz volá U Srnčíka, a odtiaľ 
som sledoval hranicu. Raz, 
keď som tam sedel, prišli 
príslušníci pohraničnej stráže 
a zatkli mladíka, ktorý sedel 
pri mne, pretože vyzeral po-
dozrivo – a ja nie,“ spomína 

Bieniada pre Ústav pamä-
ti národa (ÚPN). Rakúsko 
bolo hneď za riekou, tú však 
od Devína oddeľovali vy-
soké drôtené zátarasy, a tak 
sa rozhodol, že ich preskočí 
z neďalekej lampy. Spolu so 
sestrou začal na lampe v Šali 
trénovať zoskoky. „Ja som jej 
pomáhal vyjsť na lampu do 
výšky meter dvadsať, kde sa 
nachádzala taká hrana. Potom 
som vyliezol ešte vyššie ako 
sestra a postavil som sa jej na 

Na obete komunizmu nesmieme zabudnúť
V miestach, ktoré boli v minulosti bránou k lepšiemu životu, ale aj cestou do hrobu, dnes stojí Cyklo-
most slobody. V roku 2013 pri ňom odhalili Pamätník obetiam železnej opony, prelomenú mramoro-
vú tabuľu s menami 42 ľudí, ktorí prišli o život pri pokuse emigrovať cez rieku Moravu do Rakúska. 
Obete komunistického režimu si pripomíname aj pri pamätníku priamo pod Devínskym hradom, 
ktorý má podobu rozstrieľanej brány s vyhnutou kovovou mrežou. Položiť kvet či zapáliť sviečku tam 
môžete prísť kedykoľvek, práve v novembri sa však na týchto miestach pri príležitosti Nežnej revolú-
cie konajú aj rôzne podujatia. Už 9. novembra sa o 10., 13. a 15. pri Bráne slobody začína komen-
tovaná prehliadka okolia hradu Devín ako významného miesta ležiaceho na bývalej železnej opone 
s riaditeľom Archívu ÚPN Petrom Miklem. O týždeň neskôr (15. a 16. novembra) sa zas koná Víkend 
zatvorených hraníc, počas ktorého si môžete prostredníctvom rôznych aktivít pripomenúť, ako sa 
žilo za železnou oponou. „Je dôležité nezabúdať na históriu a dôležité medzníky, ktoré sa odohrali. 

Rovnako je našou povinnosťou 
si dobu neslobody pripomí-
nať a ukazovať aj tým, ktorí ju 
nezažili, ako napríklad vyzerala 
taká triviálnosť – prechod cez 
hranice. Život si treba vážiť, 
aj slobodu, a nebrať ju ako 
samozrejmosť. Máme obrovské 
šťastie, že môžeme žiť slobod-
ne, cestovať a vyjadrovať sa. 
Vážme si, čo máme a myslime 
na to, čo museli obetovať iní,“ 
povedal Juraj Droba, predseda 
Bratislavského samosprávneho 
kraja, ktorý podujatie organizu-
je. (ak)
 Foto: BSK

Mesto za železnou oponou

Železná opona najviac zasiahla do života v mestskej časti Devín, ktorú obmývajú rieky 
Dunaj a Morava, prirodzená hranica medzi demokratickým Rakúskom a socialistickým 
Československom.

Rekonštrukcia kontroly na železnej opone počas Víkendu 
zatvorených hraníc

Brána slobody symbolizuje prekonanú bariéru v ceste za 
lepším životom.

Bieniada pre slobodu risko
val vlastný život.

Mnohým sa stal osudným nielen stret s pohraničnou strá
žou, ale aj silný prúd rieky.

krajinu, aj svoju vlastnú, 
a vrátiť sa do svojej krajiny“, 
komunistický režim svojich 
občanov uzavrel a znemož-
nil im slobodu cestovania. 
Ochrana štátnej hranice bola 
postavená nad hodnotu živo-
ta, a tak dostala železná opo-
na medzi Západom a Výcho-
dom aj svoju fyzickú podobu. 
Peter Mikle z archívu Ústavu 
pamäti národa vysvetľuje, že 
ako prvé boli v roku 1949 vy-
budované ploty v Petržalke. 
„Zaujímavé je, že boli vysta-
vané z tzv. koristného, alebo 
trofejného ostnatého drôtu, 
ktorý tu zanechala ustupujú-
ca nemecká armáda,“ hovo-
rí. Pod hradom Devín začali 
prvé technické prekážky 
stavať až o dva roky neskôr, 
keď jeden z miestnych oby-
vateľov preplával rieku Mo-
rava s rodinou a priateľmi vo 
vozidle nemeckej armády. Na 
hrad sa v 50. rokoch bez špe-
ciálneho povolenia vôbec ne-
dalo dostať a ďalších takmer 
tridsať rokov ste počas jeho 
prehliadky priamo pod se-
bou videli ploty s vysokým 
napätím, zátarasy a ostatný 

drôt. „Kedykoľvek vás mohli 
kontrolovať, legitimovať, 
a to aj neskôr, keď už boli 
opatrenia miernejšie. Veľmi 
jednoducho vám mohli odo-
prieť vstup do tej lokality, 
čo je už pre dnešnú generá-
ciu úplne nepredstaviteľné,“ 
hovorí vedúci hradu Devín 
Milan Zálešák. Časť z tech-
nických prekážok postupne 
v priebehu 60. rokov zmizla, 
úmerne tomu však narástol 
počet ľudí, ktorí devínsky 
úsek strážili. Počet unifor-
movaných príslušníkov sa 
blížil k stovke a okrem nich 
tu pôsobil aj systém dobro-
voľnej pomoci zo strany ci-
vilného obyvateľstva. „Práve 
pohraničné roty v priestore 
Devína, Devínskej Novej Vsi 
a Petržalky mali okrem živej 
sily aj veľký počet takýchto 
dobrovoľných pomocníkov 
pohraničnej stráže,“ pripo-
mína Mikle. Bližší pohľad na 
toto obdobie ponúka výstava 
Pozor, hranica! Devín v že-
leznej opone, ktorá je na hra-
de inštalovaná do konca roka 
2025. (ak)
 Foto: ÚPN, BSK

Príbeh pamätníka
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STARÉ MESTO
Hotel Kyjev na Kamennom 
námestí patrí ku kontrover
zným dominantám Starého 
Mesta. 65 metrov vysokú 
stavbu s 19 podlažiami posta
vili v roku 1973, viac než tri
násť rokov je však zatvorená 
a jej budúcnosť je otázna.
Vlastníkom budovy hotela 
Kyjev je od roku 2004 spoloč-
nosť Lordship, ktorá deklaruje 
snahu prinavrátiť ikonickej bu-
dove pôvodnú krásu prispôso-
benú moderným štandardom. 
Ako nás v jej mene informoval 
PR špecialista z AMI Commu-
nications Slovakia Tomáš Ge-
linger, interiér je už niekoľko 
rokov pripravený na plánovanú 
rekonštrukciu. Tá však už viac 
než rok stojí z dôvodu pasivity 

úradov. Napriek tomu, že Pa-
miatkový úrad SR ešte v roku 
2013 rozhodol, že polyfunkčný 
objekt, ktorý tvorí hotel Kyjev 
s OD Prior, nebude vyhlásený 
za národnú kultúrnu pamiat-
ku (NKP), v máji 2023 vydal 
návrh na opačné rozhodnutie. 
Dôvodom má byť ochrana 
historickej, spoločenskej, urba-
nistickej, architektonickej, vý-
tvarnej, umeleckoremeselnej 
a technickej hodnoty. Pamiat-
kari odmietajú, že by to zne-
možnilo obnovu, spoločnosť 
Lordship však s týmto tvrde-
ním nesúhlasí a návrh vyhlásiť 
hotel Kyjev za NKP vníma ako 
„zmenu pravidiel počas hry“. 
Proti rozhodnutiu sa odvolala 
a už rok a pol čaká na rozhod-
nutie.

„Rozhodnutie pamiatkarov 
projekt zastavilo a v kombi-
nácii s už šestnásť mesiacov 
trvajúcou nečinnosťou Mi-
nisterstva kultúry, ktoré je 
odvolacím orgánom, vážne 
brzdí proces obnovy,“ tvr-
dí developer, podľa ktorého 
doteraz nedošlo zo strany re-
zortu k obhliadke priestorov, 
o ktorých má rozhodnúť. Na 
otázku, aké kroky Minister-
stvo kultúry v tejto veci od 
vlaňajšieho júna zrealizovalo, 
hovorkyňa Petra Bačinská po-
znamenala, že v uvedenej veci 
je naďalej vedené správne ko-
nanie, a k jednotlivým čiast-
kovým krokom sa odmietla 
vyjadriť. Rozhodnutie o tom, 
či bude bývalý hotel Kyjev 
spolu s obchodným domom 

Prior vyhlásený za národnú 
kultúrnu pamiatku, by však 
podľa nej mohlo padnúť do 
konca roka 2024, prípadne 
do začiatku roka 2025. Spo-
ločnosť Lordship opätovne 
pripomenula, že nečinnosť 
ministerstva jej spôsobuje 
narastajúce mate riálne ško-
dy a brzdí obnovu objektu. 
Už v minulosti sa developer 
vyjadril, že rozhodnutie pa-
miatkarov pravdepodobne 
povedie k ďalšiemu chátraniu 
budovy. Rezort kultúry však 
hotel Kyjev za chátrajúcu 
stavbu „určite nepovažuje“, 
keďže budova má zachované 
všetky výplne okenných aj 
dverných otvorov a objekt je 
uzatvorený i chránený.
„Budovu súčasný vlastník 

vlastní už dlhšie obdobie. 
Skutočnosť, že pre ňu zatiaľ 
nenašiel zodpovedajúce využi-
tie, nie je v príčinnej súvislosti 
s rozbehnutím procesu vyhlá-
senia veci za národnú kultúrnu 
pamiatku,“ dodala Bačinská. 
Developer pritom deklaruje pri-
pravenosť investovať a začať 
s obnovou hneď, „ako príslušné 
úrady uvoľnia cestu k začiatku 
rekonštrukcie.“ Za súčasných 
podmienok však nevie, ako má 
s objektom disponovať. Týka 
sa to nielen obnovy budovy 
bývalého hotela, ako aj revita-
lizácie okolia, teda vytvorenia 
nového verejného priestoru 
s názvom Námestie umelcov, 
ktorý by mal vzniknúť na troju-
holníkovom priestore medzi 
ulicami Rajská a Cintorínska. 
Developer sa však medzitým 
snaží, aby budova nebola úpl-
ne bez života. „Kultúra mesta 
nám nie je cudzia a dlhodobo 
podporujeme rôzne aktivity, či 
už išlo o poskytnutie fasády pre 
dielo umelca Lousyho Aubera 
či rôznym občianskym iniciatí-
vam, alebo pre podujatie Biela 
noc. Napriek tomu, že súčasný 
stav nie je ideálny, veríme, že 
návštevníci i zodpovedné oso-
by pochopia, že rekonštrukcia 
by priniesla pozitívne zmeny 
pre všetkých,“ uzavrel výkon-
ný riaditeľ spoločnosti Lord-
ship. (ak, TASR)
 Foto: Lordship

www.KAMENARSTVO-ANDRASSY.sk
0905 320 476, ZNÍŽENIE CIEN AŽ O 30%

od 1 650 € od 2 050 €

ZADARMO: 30 písmen, doplnky do 70 €, 
 doprava do 100 km

AKCIA: zľava 15%, pre dôchodcov 20%

KONTAKT: Šancová 112 (budova tržnice),  
Bratislava 0918 504 385

Premena rodinnej záhrady na hostinec Šínweg 
je viac ako len príbeh. Stelesňuje živú minulosť 
posledných 70 rokov. 

História rodiny Burianovcov je úzko spätá so živo-
tom v prekrásnom prostredí medzi mest-
skými lesmi a račianskym vinohradníc-
kym chodníkom, ako aj s  premenou 
tohto areálu z  odľahlej záhradkárskej 
oblasti na známu turistickú destináciu. 

V  50. rokoch minulého storočia kúpili 
Róbert a Štefánia Burianovci kamenistý po-
zemok s  veľkými skalami za 1 300 Kčs, aby pre 
svoju mladú rodinu zabezpečili čerstvé ovocie 
a  zeleninu. Spolu so svojimi deťmi ho vlastnými 
rukami premenili na úrodnú záhradu. Štafetu 
prebral ich syn Dušan a od roku 2009 spolu so sy-
nom Matúšom začali budovať turistický bufet. Po 

piatich rokoch a množstve prekážok, s výdatnou 
pomocou rodiny a kamarátov, otvorili v júni 2014 
bufet Šínweg. Turisti sa tu mohli posilniť pivom, 
kofolou a čajom. Jedlo sa neponúkalo – hostia ho 
mali v ruksakoch. V roku 2016 sa postavila kuchy-

ňa a začalo sa variť. 

Už viac ako 10 rokov sa toto čarovné 
miesto volá Šínweg a  víta návštevní-
kov z  celej Bratislavy – od radostnej 

jari s  vôňou rozkvitnutých stromov 
až po útulnú zimu pri zakúrenej piecke. 

Hostia si tu vychutnajú s láskou pripravené 
jedlá a  starostlivo vyberané lokálne produkty. 

Od tradičných receptov až po sezónne špeciality.

https://sinweg.sk/
https://www.facebook.com/sinweg.sk 

+421 948 004 530

BRATISLAVA
Vyššia daň z pridanej hod
noty aj úprava zákona o fi
nancovaní školstva... Kon
solidácia mestským častiam 
skomplikovala prípravu 
rozpočtu na rok 2025 a hoci 
niektoré o zvyšovaní daní 
a poplatkov neuvažujú, iné 
diskusiu na túto tému nevy
lúčili.
Starosta LAMAČA Igor Po-
lakovič pripomína, že daň 
z nehnuteľností a daň za 
ubytovanie stanovuje magis-
trát, mestské časti však urču-
jú napríklad výšku dane za 
psa či za užívanie verejného 
priestranstva. „Konsolidá-
cia sa dotkne aj samospráv, 
pričom si treba uvedomiť, 
že za posledných šesť rokov 
vláda a parlament prijali via-
cero zákonov, ktoré extrémne 
zasiahli do rozpočtov miest 
a obcí, a tieto zásahy ohrozu-
jú bežné fungovanie samo-
správ. Napriek tomu však 
neplánujeme meniť aktuálne 
výšky daní a poplatkov,“ 
vyjadril sa pre Bratislavské 
noviny Polakovič. Pripome-
nul, že samosprávy vyzvali 
vládu, aby pripravila novelu 
zákona o miestnom poplatku 
za rozvoj (tzv. developer-
ský poplatok) tak, aby došlo 
k zvýšeniu maximálnej výš-
ky poplatku o úroveň kumu-
latívnej inflácie a k rozšíre-

niu možností tento poplatok 
využívať. „Taktiež navrhuje-
me novelizovať zákon o dani 
z nehnuteľnosti a upraviť 
v ňom niektoré anomálie, 
napríklad výpočet dane pri 
výškových administratív-
nych budovách,“ približuje 
starosta Lamača.
STARÉ MESTO tiež prizná-
va, že návrh konsolidačného 
balíčka ho zasiahne z viace-
rých strán. Výrazný dosah 
bude mať najmä zvýšenie 
DPH, ktoré prinesie drahšie 
obstarávanie tovarov a slu-
žieb. Nevylučuje ani vplyv 
transakčnej dane, očakávaný 
dosah však zatiaľ vyhodno-
cuje. V neposlednom rade 
sa financovania dotkne aj 

novelizácia zákona o rozpoč-
tovom určení výnosu dane 
z príjmov územnej samosprá-
vy, kde sa mení spôsob fi-
nancovania materských škôl 
presunom originálnych kom-
petencií na prenesený výkon 
štátnej správy. „Pre zvýšenie 
cien a znížený podiel výnosu 
z daní z príjmov fyzických 
osôb bude zostavenie roz-
počtu veľmi náročné. Najmä 
z pohľadu prioritizácie úloh,“ 
podotkla hovorkyňa staro-
mestského starostu Veronika 
Gubková s tým, že je možná 
diskusia o prípadnom zvyšo-
vaní daní, čomu sa viaceré 
samosprávy nevyhnú.
„Vyhliadky rozpočtov samo-
správ na budúci rok nie sú, 
samozrejme, nijako dobré. 
Vidíme, že aj východiská, 
s ktorými sme rátali tento 
rok, sa neplnia. Dá sa odha-
dovať, že ani budúcoročné 
prísľuby nebudú všetky spl-
nené a budeme musieť po-
čítať s ďalšími úsporami,“ 
skonštatoval aj starosta RU
ŽINOVA Martin Chren. Pre 
budúci rok však mestská časť 
dane zvyšovať neplánuje, ne-
vie si totiž predstaviť, že by 
pri zvyšovaní celoštátnych 
daní na obyvateľov prenies-
la ďalšie „bremeno“. Hľadať 
bude skôr vnútorné úspory 
a zároveň priznáva, že prav-
depodobne nebude môcť 
zrealizovať pôvodný zámer 
znižovania poplatkov v škôl-
kach, ktoré bolo potrebné 

v minulosti zvýšiť pre daňo-
vý bonus. „Čiže dane zvyšo-
vať neplánujeme, ale zrejme 
nebudeme môcť budúci rok 
dane a poplatky znížiť,“ po-
znamenal Chren.
V DEVÍNE však ešte 30. 
septembra miestne zastu-
piteľstvo zvýšenie daní 
jednomyseľne schválilo. 
„Vidíme tu možnosť príno-
su finančných prostriedkov 
do miestneho rozpočtu bez 
väčšej finančnej záťaže sa-
motných obyvateľov Deví-
na. Pri tejto dani je potrebné 
mať na zreteli históriu našej 
obce, ktorou sa nemôžu pýšiť 
všetky mestské časti, a na to 
naviazaný turizmus,“ uvádza 
sa v odôvodnení s tým, že 
zvýšenie daní nebude mať 
veľký dopad na občanov. 
O päť eur viac zaplatia ročne 
majitelia psa, no ďalšie zme-
ny poplatkov sa týkajú užíva-
nia verejného priestranstva či 
automatov. „Z doterajšej pra-
xe sa nám ukazuje, že touto 
daňou sú spoplatnené najmä 
právnické osoby so sídlom 
mimo našej mestskej časti, 
resp. fyzické osoby bez po-
bytu v našej mestskej časti,“ 
vysvetľuje starostka Devína 
Jana Jakubkovič.
Starosta PETRŽALKY Ján 
Hrčka pripomenul, že samo-
správam zaťažovali rozpočet 
už daňové bonusy z minu-
lých rokov. Pripúšťa však, že 
negatívny dosah budú mať 
aj konsolidačné opatrenia. 

„Zvyšné opatrenia, ktoré by 
sa mali v najbližšom čase 
uskutočniť, však budú mať 
na ekonomické fungovanie 
samosprávy výrazne vyšší 
pozitívny dosah. V koneč-
nom dôsledku by to nemal 
byť až taký problém,“ po-
vedal Hrčka. Mestská časť 
podľa neho zastáva filozofiu, 
že základom budúcoročného 
rozpočtu je ten tohtoročný, 
pričom sa jej darí hospodáriť 
prebytkovo. Zvýšenie daní 
nepredpokladá, nevylučuje 
však, že sa bude meniť výška 
niektorých poplatkov. „Ak sú 
napríklad náklady na niečo 
vyššie ako poplatky z toho, 
treba ich zreálniť,“ pozname-
nal Hrčka s tým, že by malo 
ísť o nižšie sumy a dotknúť 
by sa to malo len úzkej sku-
piny, ktorá z nich benefituje.
Ako nám potvrdili z jednotli-
vých mestských častí, dane, 
ktoré sú v ich kompeten-
cii, neplánuje zvyšovať ani 
DÚBRAVKA, JAROVCE, 
RAČA, VRAKUŇA, PO
DUNAJSKÉ BISKUPICE 
a ZÁHORSKÁ BYSTRI
CA. KARLOVA VES upra-
vovala výšku daní minulý 
rok, aktuálne ich zvyšovanie 
nepripravuje. Takúto požia-
davku neeviduje ani NOVÉ 
MESTO. „Stále však dostá-
vame dielčie informácie,“ 
uzavrel Jakub Lazarčík z re-
ferátu komunikácie miestne-
ho úradu. (TASR, ak)
 Foto: Shutterstock

Príprava rozpočtu na rok 2025 je náročná, zvýšia mestské časti dane?

Mesto dane 
zrejme nezvýši
Vyhodnotiť dosah konsoli-
dačného balíčka na rozpočet 
Bratislavy je v tejto chvíli 
zložité. Podľa hovorcu Petra 
Bublu však magistrát ďalšie 
zvyšovanie miestnych daní 
nepredpokladá. Hlavné 
mesto opätovne podotklo, 
že Bratislava má málo peňazí 
roky. Spolu s bulharskou 
Sofiou je najchudobnejším 
mestom Európskej únie 
v prepočte na obyvateľa a má 
tiež menej peňazí ako české 
Brno.

Väčšina samospráv zatiaľ zvyšovanie daní neplánuje, budeme sa však musieť uskromniť.

Fasádu hotela zdobí od roku 2018 najväčšie 
streetartové dielo v strednej Európe.

Podľa prieskumu verejnej mienky až 78 percent Bratislavčanov rekonštruk
ciu hotela Kyjev a okolia podporuje.

Developer vs. pamiatkari. Čo bude s hotelom Kyjev?
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BRATISLAVA
V Stupave by mohla v bu
dúcnosti vzniknúť stanica, 
ktorá by mala slúžiť ako 
zázemie pre vysokorých
lostné vlaky. Ministerstvo 
dopravy SR ju plánuje 
financovať z európskych 
fondov.
Rezort už v minulosti in-
formoval, že Stupava sa 

spomína ako jedna z mož-
ných lokalít pre stanicu vy-
sokorýchlostnej železnice 
spajajúcej krajiny V4. Pod-
ľa ministra dopravy Jozefa 
Ráža sa práve táto lokalita 
napokon ukázala ako najvý-
hodnejšia, vlaky však budú 
naďalej prechádzať aj hlav-
nou stanicou v Bratislave. 
„Výsledky realizačnej štúdie 

ukazujú, že práve v Stupave 
vyrastie úplne nová stanica, 
pracovne ju môžeme volať 
Bratislavazápad. Je to úplne 
nový projekt a bude mať vý-
znamný pozitívny vplyv na 
hlavnú stanicu v Bratislave,“ 
uviedol minister, podľa ktoré-
ho je problémom hlavnej sta-
nice to, že je koncová. „Celá 
údržba vlakov, upratovanie, 

prehodenie lokomotív, to 
všetko sa dnes deje na hlavnej 
stanici,“ priblížil Ráž s tým, 
že práve stanica v Stupave 
by mala odľahčiť bratislav-
skú hlavnú stanicu od týchto 
technických prestávok. „To 
znamená, že sa nám podarí 
v podstate za európske penia-
ze vybudovať veľkú stanicu, 
ktorá bude slúžiť ako záze-
mie pre všetky vlaky, a bra-
tislavská hlavná stanica bude 
krátkou zastávkou na nástup 
a výstup,“ vysvetlil minister. 
Takýto projekt si podľa neho 
bude vyžadovať aj rozsiahle 
investície do už existujúcich 
tratí v Rajke, Rusovciach 
a Petržalke, kadiaľ by mali 
vysokorýchlostné vlaky pre-
chádzať, a potrebná bude aj 
modernizácia niektorých čas-
tí uzla Bratislava a prepojenie 
Bratislavy a Stupavy. Ráž 
zároveň dodal, že Železnice 
SR pripravujú rekonštrukciu 
hlavnej stanice a v krátkom 
čase by mali vyhlásiť obsta-
rávanie na zhotoviteľa pro-
jektovej dokumentácie. „Pre-
sťahovať hlavnú stanicu do 
Stupavy nikdy nebolo v plá-
ne,“ uzavrel. (TASR)

Bratislavský downtown sa stále rozrastá nielen 
o nové bývanie, ale pribúdajú tu pracovné príle-
žitosti, atraktívne verejné priestory a komplexná 
mestská vybavenosť. Rastu sa musí prispôsobovať 
aj efektivita a modernizácia dopravnej infraštruk-
túry. Komplexnú úpravu frekventovanej križovatky 
načasovali zúčastnené strany tak, aby sa požiadav-
ky  vyvolané všetkými dokončenými developer-
skými projektami v okolí  realizovali naraz, bez 
nutnosti opakovaných dopravných obmedzení. Do 
rekonštrukcie bola preto zahrnutá príprava na elek-
tričkovú trať, ktorá by tadiaľto v budúcnosti mohla 
viesť.
„Najzásadnejšou zmenou prešla svetelná signali-
zácia, ktorú sme kompletne vymenili. Nahradil ju 
najmodernejší systém s najväčšou a najkomplex-
nejšou riadiacou jednotkou centrálneho doprav-
ného systému v Bratislave,“ hovorí Marián Židek, 
projektový manažér JTRE a dodáva, že jeho sú-

časťou sú časovacie zariadenie, kamery a senzory, 
ktoré zabezpečujú inteligentné a dynamické riade-
nie križovatky. Znamená to, že priepustnosť jed-
notlivých koridorov je vyhodnocovaná priebežne 
a na základe aktuálneho náporu vozidiel následne 
regulovaná. 
„Zvýšili sme bezpečnosť chodcov a cyklistov vďa-
ka rozšíreniu ostrovčekov,“ dopĺňa Marián Židek 

a vysvetľuje, že nedostačujúca bola najmä ich veľ-
kosť, keď cyklisti či matky s detskými kočíkmi pri 
čakaní na zelenú často zasahovali do vozovky. Ne-
skôr sa posilní pre samotnú cyklodopravu prepo-
jením Nív cez Plátennícku ulicu s medzinárodnou 
cyklotrasou pri Dunaji. Rekonštrukcia zlepšila aj 
komfort cestujúcich mestskou hromadnou dopra-
vou. Vybudovaná nová zastávka autobusov na Ko-
šickej ulici v smere z Petržalky sa posunula sme-
rom bližšie k autobusovej stanici.
Komplexnú rekonštrukciu dokončilo JTRE podľa 
harmonogramu a do prevádzky bola križovatka 
spustená na začiatku školského roka. Po takmer 
dvoch mesiacoch užívania sa podľa vodičov zvýši-
la nielen plynulosť premávky, ale predovšetkým sa 
eliminovali zápchy najmä z Landererovej na most 
Apollo a výrazne sa uvoľnil dopravný uzol pri sta-
nici Nivy. 

Čo priniesla komplexná rekonštrukcia križovatky pre Bratislavčanov:
 Kompletná výmena svetelnej signalizácie za najmodernejší systém
 Inteligentné a dynamické riadenie premávky, ktoré zvýšilo jej plynulosť a kapacitu križovatky 
 Bezpečné ostrovčeky a priechody pre chodcov a cyklistov
 Vybudovanie prepojenia cyklotrasy cez Plátennícku ulicu a od mosta Apollo
 Nové jazdné pruhy: z Landererovej na Most Apollo dva odbočovacie pruhy, z Prístavnej dva priame pruhy a dva 

pruhy pre odbočenie doľava
 Príprava pre budúce trasovanie električky, aby sa neskôr implementovala bez rozsiahlych a dlhodobých rozkopávok
 Vybudovanie novej zastávky MHD na Košickej ulici a jej posunutie pre lepšiu dostupnosť

Komplexná rekonštrukcia rušného dopravného uzla 
Landererova – Košická – Prístavná pri Moste Apollo je 
dokončená. Projekt v celkovej hodnote 1,4 milióna eur 
zrealizoval na vlastné náklady developer JTRE v koordiná-
cii so stavebníkom, Hlavným mestom SR Bratislava.

moste Apollo najmodernejšiu križovatku

Bezpečnejšia a plynulejšia pre vodičov, 
cyklistov aj chodcov. JTRE vybudoval pri

PETRŽALKA
Roky zatvorená a chátra
júca budova Braník v Petr

žalke by sa konečne mohla 
dočkať obnovy a nového 
využitia. Objekt spolu s po

zemkom získa do svojej 
správy mestská časť a už 
koncom tohto alebo začiat

kom budúceho roka chce 
začať so sanačnými opatre
niami.
Ak do objektu v najbližšom 
čase nikto neinvestuje, sta-
ne sa z neho podľa starostu 
Jána Hrčku nepoužiteľná 
ruina. Potrebná je najmä 
urýchlená oprava strechy, 
zadebnenie okien a vyčis-
tenie celého priestoru. Od-
padu je v Braníku toľko, že 
zaplní desiatky kontajnerov, 
a dovnútra zateká. Steny 
a stropy sú tak nasiaknuté 
vlhkosťou, že budú mu-
sieť minimálne rok schnúť. 
Hrčka priznáva, že dostať 
objekt do lepšieho stavu ne-
bude jednoduché ani lacné, 
len samotná sanácia je odha-
dovaná na približne 250ti-
síc eur a rádovo niekoľko 
miliónov bude potrebných 

na obnovu a sfunkčnenie 
budovy. Mestská časť však 
toľko peňazí nemá a finan-
cie vyčlenila len na sanáciu 
a tvorbu projektovej doku-
mentácie, s ktorou sa pokúsi 
zapojiť do externých výziev 
a uchádzať o eurofondy. 
Účel budovy bude násled-
ne závisieť od podmienok 
a obmedzení tejktorej pro-
jektovej výzvy. V minulosti 
slúžila časť podterasových 
priestorov Braníka na predaj 
textilného tovaru, naďalej 
je v prevádzke pohostinstvo 
a predajňa zmrzliny či zá-
kuskov. V budove sa nachá-
dza aj bývalé kino, športová 
hala či spoločenské miest-
nosti, kedysi tam bolo tiež 
mäsiarstvo či veľkopredajňa 
potravín. (ak, TASR)
 Foto: Marian Dekan

Hlavnú stanicu odľahčia, zázemie vlakov má byť inde

Braník je jazvou na tvári Petržalky, dočká sa konečne obnovy?

Budove Braníka môže pomôcť aj lepšia dostupnosť verejnou dopravou, v blízkosti povedie 
nová električková trať.

Letecká linka
do Košíc
BRATISLAVA
Ministerstvo dopravy SR 
plánuje spojiť Bratislavu 
a Košice leteckou linkou. 
Rezort aktuálne pripravuje 
podmienky na vyhlásenie 
verejnej súťaže na letecké
ho dopravcu.
Cieľom ministerstva je, aby 
sa medzi Bratislavou a Ko-
šicami začalo lietať koncom 
marca alebo začiatkom apríla 
2025. (TASR)

Falošný 
policajt
VRAKUŇA
Polícia odhalila 56-ročného 
muža, ktorý sa vydával za 
policajta. Na tienidle v aute 
mal nápis „Polícia“ a ob
lečenú bundu so všetkými 
znakmi, ktoré identifikujú 
príslušníka Policajného 
zboru.
Následne hliadke okrem po-
trebných dokladov predložil 
aj preukaz „Pomocná stráž 
Polície“. Na otázku, či je 
zamestnancom Ministerstva 
vnútra SR, však odpovedal 
záporne. (TASR)
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PAVEL KŘÍŽ JANA KOLESÁROVÁ

OD 20.10. NA OD 27.10. NAMYSTERIÓZNY SERIÁL REŽISÉRA JIŘÍHO STRACHA

KOPRODUKCIA A

PETRŽALKA
MČ Petržalka podporí veľ
ké športové kluby aj v roku 
2025. Žiadosti o dotácie 
môžu podávať do 15. no
vembra.
Dotáciu je možné poskytnúť 
žiadateľovi za podmienky, že 
pôsobí v oblasti športu a má 
zväzovú príslušnosť. Súčas-
ťou členskej základne klubu 
musia byť deti a mládež vo 
veku 5 až 23 rokov, ktoré 
sa zúčastnili na súťaži orga-
nizovanej pod príslušným 

národným zväzom. Zároveň 
minimálne 20 percent z člen-
skej základne má mať trvalý 
pobyt v mestskej časti. V prí-
pade kolektívnych športov 
členskú základňu žiadateľa 
musí tvoriť minimálne 100 
členov, ktorí reprezentovali 
príslušný národný zväz na 
súťažiach. Pri individuálnych 
športových disciplínach musí 
byť počet členov minimálne 
50. Dĺžka pôsobenia žiada-
teľa na území Petržalky je 
minimálne dva roky. Mestská 

časť v roku 2024 cez jednu 
zo schém podpory rozdelila 
viac ako 219 000 eur pre 16 
najväčších klubov, ktoré sa 
venujú gymnastike, futba-
lu, hokeju, tenisu, hádzanej, 
behu, karate, florbalu či mo-
dernému tancu. (TASR)

RUŽINOV
Ak si radi zacvičíte vonku, 
možno ste si pri ihriskách 
všimli smart skrinky, nazý
vané LOXy, kde si môžete 
požičať pomôcky na šport 
a hry. Unikátny projekt je 
dielom šikovného Brati
slavčana.
Podobne ako mnohé iné ge-
niálne nápady, aj tento vy-
zerá na pohľad jednoducho. 
Od prvej myšlienky po rea-
lizáciu to však bola pomer-
ne dlhá cesta. „Písal sa rok 
2019 a ja som si chcel po 
práci zacvičiť na workouto-
vom ihrisku v parku Jama,“ 
spomína Patrik Dolinský, 
zakladateľ športovotech-
nologického startupu Your-
LOX. V ruksaku mal rôzne 
športové pomôcky, dostal 
však chuť na ťažký silový 
tréning a k nemu mu chýbal 
kettlebell. „Mám ho doma, 
ale 24 kilogramov sa mi no-
siť nechce, najmä, keď som 
na bicykli a po tréningu ešte 
idem s kamarátmi von. A tak 

som začal premýšľať, akým 
spôsobom by sa to dalo vy-
riešiť,“ hovorí mladý Brati-
slavčan. Nápady boli rôzne, 
až počas covidového obdo-
bia v roku 2021 však dostal 
ten najzaujímavejší z nich 
definitívnu podobu. A tak 
vznikol LOX, odolná skrin-
ka z pevných kovových stien 
a hrubého plexiskla, ktorá 
je vďaka zabudovanému so-
lárnemu panelu bez nutnosti 
pripojenia na elektrickú sieť. 
K nej už potrebujete len rov-
nomennú mobilnú aplikáciu 
a chuť športovať. Po prícho-
de na ihrisko jednoducho lo-
kalizujete konkrétnu skrinku 
a zvolíte predmet, ktorý si 
chcete požičať. Po skončení 
používania ho odfotíte a vrá-
tite späť do pôvodnej bunky, 
kde si medzitým pokojne 
môžete odložiť osobné veci. 
Pri využívaní služby LOX je 
potrebné počítať s dlhodo-
bým depozitom na karte vo 
výške 10 eur (pre prípad, že 
by došlo k nesprávnemu vrá-

teniu predmetov alebo krá-
deži), inak je požičanie na 90 
minút bezplatné. O financo-
vanie loxov sa starajú mest-
ské časti, alebo sponzori, kto-
rí projekt využívajú na svoju 
prezentáciu. Aktuálne ich 
v Bratislave nájdete devät-
násť. Možnosti jednotlivých 
loxov sa líšia, obvykle sú 
však k dispozícii rôzne lopty, 
posilňovacie pomôcky, švi-
hadlá a rakety na stolný tenis 
či bedminton. V Devínskej 
Novej Vsi si dokonca týmto 
spôsobom môžete prenajať 
vodné bicykle. „Loxy sú už 
po celom Slovensku a jeden 
dokonca nájdete aj v Buda-
pešti. Na ďalších lokalitách 
pracujeme, záujem už preja-
vili v krajinách V4, Francúz-
sku, Spojenom kráľovstve či 
dokonca v ďalekom Singapu-
re,“ uzatvára Dolinský. (ak)
 Foto: YOURLOX

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 30 rokov

Príďte fandiť našim
ŠPORTOVÉ PODUJATIA V MESTE:

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na zaujímavé 
športové stretnutia, ktoré sa 
konajú na domácej pôde bra-
tislavských tímov. Dátumy sa 
môžu v priebehu mesiaca me-

niť, preto si ich vopred overte 
na ich webovej stránke. Ak 
viete o ďalšom zaujímavom 
podujatí pre športových fa-
núšikov, napíšte nám na  
redakcia@banoviny.sk. (bn)

Hokej
9. 11., 18.00 h, HK Bratislava – HK Iskra Partizánske (2. liga)
13. 11., 18.00 h., HC Slovan – HK Nitra (1. liga)
15. 11., 18.00 h, HC Slovan – HKM Zvolen (1. liga)
16. 11., 18.00 h, HK Bratislava – HK Slovan Levice (2. liga)
17. 11., 17.00 h, HC Slovan – HK32 Liptovský Mikuláš (1. liga)
23. 11., 18.00 h, HK Bratislava – MŠK Púchov (2. liga)
26. 11., 18.00 h, HC Slovan – HC Nové Zámky (1. liga)

Basketbal
10. 11., 18.00 h, Slovensko – Turecko (Kvalifikácia EuroBasket 
Women 2025)

13. 11., 18.00 h, BK Inter Bratislava – Bamberg Baskets (ENBL)
16. 11., 18.00 h, BK Inter Bratislava – Nitra Blue Wings (1. liga)
16. 11., 19.30 h, Slovan BA – Slávia BB (1. liga ženy) 
22. 11., 18.00 h, Slovensko – Španielsko (Kvalifikácia na 
EuroBasket 2025)
30. 11., 15.30 h, Slovan Bratislava – MBK Ružomberok (1. liga ženy)

Futbal
5. 11., 18.45 h, ŠK Slovan – Dinamo Záhreb (Liga Majstrov)
9. 11., 15.30 h, ŠK Slovan – MFK Skalica (1. liga)
10. 11., 10.30 h, FK Rača – OK Častkovce (3. liga)
16. 11., 13.00 h, FC Petržalka – FK Pohronie (2. liga)
16. 11., 13.00 h, FK Inter Bratislava – FK Podkonice (3. liga)
19. 11., 20.45 h, Slovensko – Estónsko (Liga národov)
23. 11., 15.00 h, ŠK Slovan – Spartak Myjava (1. liga ženy)
26. 11., 18.45 h, ŠK Slovan – AC Miláno (Liga Majstrov)
1. 12., 15.30 h, ŠK Slovan – Dukla Banská Bystrica (1. liga)

Volejbal
9. 11., 18.00 h, VKP Bratislava – VK Slávia SPU Nitra (1. liga)
9. 11., 18.00 h, VKP Bratislava – Slávia Bratislava (1. liga ženy)
16. 11., 17.00 h, Slávia Bratislava – VK Pirane Brusno (1. liga ženy)
16. 11., 18.00 h, VKP Bratislava – UKF Nitra (1. liga ženy)
30. 11., 17.00 h, Slávia Bratislava – VK Nové Mesto nad Váhom 
(1. liga ženy)

Skvelý vynález uľahčuje športovanie, 
z Bratislavy dobýva svet

Loxy majú rôznu veľkosť, farbu aj obsah. Na zapožičanie 
náčinia vám stačí aplikácia v mobile.

Samospráva sa bude na financovaní obnovy plavárne spolu
podieľať sumou viac ako 516-tisíc eur.

Posila z NHL

BRATISLAVA
Slovan Bratislava podpísal 
krátkodobú zmluvu s útoč-
níkom Richardom Pánikom. 

Jeho doterajšia kariéra sa 
odvíjala v zahraničných 
súťažiach, v NHL odohral 
celkovo 541 zápasov.
Podľa generálneho manažé-
ra Slovana Lukáša Havlíčka 

je Pánikov príchod dobrou 
správou pre celú extraligu, 
keďže fanúšikovia hokeja 
dostanú príležitosť vidieť 
naživo ďalšieho skvelého 
hráča a reprezentanta.  (ak)

PETRŽALKA
Žiaci aj verejnosť si po ro
koch odstávky zaplávajú 
v bazéne na ZŠ Holíčska, 
Petržalka odštartovala re
konštrukciu plavárne za 
takmer 1,5 milióna.
Kompletne vymenia technolo-
gickú časť, elektroinštaláciu, 
vykurovacie telesá, vzducho-

techniku aj obklady bazéna. 
V rámci energetických úspor 
bude zateplený strešný a fa-
sádny plášť, zmodernizuje 
sa osvetlenie a v pláne je aj 
využívanie obnoviteľných 
zdrojov energie. Odhadovaný 
koniec rekonštrukcie je v au-
guste 2025. (ak)
 Foto: MČ Petržalka

Nový priestor pre športovcov
RUŽINOV
Mládežnícky futbalový 
klub Spoločenstvo detí 
a mládeže (SDM) Domino 
otvoril novú budovu s mo
dernizovaným a rozšíre
ným zázemím pre hráčov 
i realizačné tímy. Hráči 
a tréneri v nej nájdu nielen 
telocvičňu a šatne, ale aj 

priestor na rehabilitácie či 
rôzne vzdelávacie a komu
nitné aktivity.
Nová budova najväčšieho 
mládežníckeho futbalové-
ho klubu na Slovensku bola 
podľa jeho predsedu Rado-
vana Rumanoviča postavená 
za sedem mesiacov. Sumou 
vyše 970 000 eur jej výstav-

bu podporil Fond na podporu 
športu, na financovaní parti-
cipovali i mestská časť Brati-
slavaRužinov a Bratislavský 
samosprávny kraj. Rumano-
vič vyzdvihol tiež príspevky 
darcov, sponzorov a rodičov, 
ktorí pomáhali aj pri samot-
nej výstavbe. (TASR, ak)

Petržalka poskytne dotácie klubom

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny

Obnova plavárne
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STARÉ MESTO
Prvá etapa novej štvrte Vy
drica finišuje a pre verej
nosť by mala byť otvorená 
už do konca roka. Pozostá
va zo štyroch obytných bu
dov s viac ako 207 bytmi, 
administratívnej budovy 
a 19 prevádzok. Budovy už 
majú finálnu podobu fa
sád, na ktorých sú použité 
ušľachtilé omietky, kamen
ný obklad a tehla.
Hlavnou ulicou celej štvrte 
má byť Floriánska ulica. Za-
pustené sú už veľkoformáto-
vé kvetináče s vysadenými 
vzrastlými stromami, oko-
lo nich je kamenná dlažba 
a stredom sa má tiahnuť 
mosadzný pás s textom bás-
ne Večerné svetlá od Jána 
Poničana. Ten spolu so Šte-
fanom Žárym, ktorého báseň 
sa objaví v ďalších etapách 
Vydrice, predstavovali ge-
neráciu mladých básnikov 
v čase národnostného prero-

du a modernizácie Bratislavy 
po rozpade rakúskouhorskej 
monarchie. Zrejmá je už aj 
konečná podoba oporného 
múru, v ktorom sú osade-
né „búdky“ pre netopiere 
a dážďovníky a ďalšie prv-
ky na podporu biodiverzity. 
V múre sú vstavané kvetiná-
če so závlahou, z ktorých vy-

rastú popínavé rastliny.
Priestor dostanú tiež vzácne 
pripomienky bratislavských 
dejín. Najväčšia koncentrá-
cia historických fragmentov 
bude pri Vodnej veži, ktorej 
okolie bude zrevitalizované 
súčasne s výstavbou rezi-
denčnej budovy V4. Výraz-
ným prvkom prvej etapy sú 

dve ľadové jamy, ktoré prešli 
podľa developera citlivou 
rekonštrukciou. V minulosti 
sa využívali na uchovávanie 
ľadu z krýh z Dunaja a slú-
žili ako prírodné chladničky. 
Ľadovne a sústava podzem-
ných skladových priestorov 
vo svahu hradného brala pat-
ria k najzachovalejším ukáž-

kam tohto typu objektov, 
ktoré od stredoveku tvorili 
hospodárske zázemie meš-
tianskej architektúry.
Na Oeserovej ulici, ktorá sa 
tiahne ponad celú Vydricu, 
sa zas nachádza dokončená 
replika historického Kem-
pelenovho vodovodu a ako 
súčasť nového oporného 
múru aj replika arzenálového 
múru. Ten v minulosti slú-
žil ako terénny oporný múr 
a spolu s Vodnou vežou sa 
stal súčasťou protitureckého 
obranného systému prístavu 
a ochrany mesta pri brode 
cez Dunaj. V priestore pod 
Oeserovou ulicou vzniká aj 
tzv. Kempelenov park, ktorý 
okrem zelene prinesie viace-
ro hernonáučných prvkov 
odkazujúcich na tohto slo-
venského vynálezcu a brati-
slavského rodáka. Prístupný 
bude zo Žižkovej a Florián-
skej ulice. (TASR, ak)
 Foto: Vydrica Development

Otvoria novú štvrť Vydrica, zahŕňa aj vzácne pamiatky

Vydrica bola kedysi štvrťou rybárov, lodníkov a remeselníkov, dnes sa mení na lukratívnu štvrť.

BRATISLAVA
Dopravný podnik Bratisla
va (DPB) chystá masívnu 
obnovu vozidlového parku. 
Vyhodnotil súťaže na do
dávateľa jednosmerných 
a obojsmerných električiek 
a vyhlásil tiež dve verejné 
obstarávania zamerané na 
kĺbové autobusy.
Do vozidlového parku DPB 
pribudne 20 jednosmerných 
a 20 obojsmerných elek-
tričiek, ktoré dodá skupi-
na dodávateľov v zložení 
Škoda Transportation, Ško-
da Ekova, Škoda Electric 
a ŽOS Trnava. V prípade 
jednosmerných električiek 
pôjde o nízkopodlažné vo-
zidlo Škoda 29Tx s dĺžkou 
do 32,5 metra a kapacitou 
250 osôb v cene takmer 3,6 
milióna eur bez DPH za kus, 
v prípade obojsmerných 
električiek DPB zakúpi níz-
kopodlažné vozidlá Škoda 
30Tx s dĺžkou do 32,5 metra 

a kapacitou 247 osôb v cene 
vyše 3,8 milióna eur bez 
DPH za kus. Cena okrem 
samotného dodania električ-

ky zahŕňa aj náhradné diely 
pre vykonávanie servisných 
úkonov počas záručnej 
doby a vykonanie revíznych 

prehliadok pred koncom 
záručnej doby vozidiel tak, 
aby boli technicky aj legis-
latívne spôsobilé pre ďalšie 

roky prevádzky. Predmetom 
verejných obstarávaní budú 
tiež nízkopodlažné kĺbové 
autobusy  110 kusov na 
dieselový pohon a 130 ku-
sov na CNG pohon. Nové 
autobusy budú trojnápravo-
vé, s minimálnou kapacitou 
130 cestujúcich a dĺžkou do 
18,8 metrov. Predpokladaná 
celková hodnota je takmer 
113,5 milióna eur. „Tieto 
moderné vozidlá budú spĺ-
ňať prísne environmentálne 
normy a prispejú k zlep-
šeniu kvality ovzdušia 
v Bratislave, čo je jednou 
z našich priorít,“ povedal 
Martin Rybanský, predse-
da predstavenstva DPB. 
Podnik plánuje nákup no-
vých autobusov financovať 
z viacerých zdrojov, vrá-
tane fondov EÚ, štátneho 
rozpočtu, rozpočtu Hlav-
ného mesta SR a vlastných 
zdrojov. (ts, ak)
 Foto: ms

BRATISLAVA
Niektorí ľudia si odtok 
v umývadle či záchode mý
lia s odpadkovým košom, 
a neúmyselne tak spôso
bujú upchatie kanalizácie. 
Zamestnanci Bratislavskej 
vodárenskej spoločnosti 

(BVS) už pri jej čistení na
šli handry, župany aj zlaté 
zuby.
Poruchový dispečing BVS 
pravidelne zaznamenáva 
problémy spôsobené vyho-
dením nevhodného odpadu 
do kanalizácie. Ten spôsobu-

je upchávanie kanalizačného 
potrubia a následne ťažkosti 
v čistiarňach odpadových 
vôd. Nahromadením odpad-
kov pritom môže dochádzať 
k zníženiu prietoku či k úpl-
nej blokácii infraštruktúry. 
„Upchatie kanalizácie však 

nespôsobujú iba veľké pred-
mety,“ upozorňuje vedúci 
odboru marketingu a komu-
nikácie BVS Matúš Stra-
čiak. „Veľkým problémom 
sú aj tie, ktoré sa omotajú na 
čerpadle a znefunkčnia ho, 
napríklad vlhčené utierky 
a handry. Ničím výnimoč-
ným však nie je ani staveb-
ný odpad, uteráky, župany, 
dámske hygienické vložky 
alebo jednorazové plienky,“ 
dodáva. Ak dôjde k upcha-
tiu alebo zníženiu prietoku 

na mieste, kde oprava nie je 
možná bez rozkopávkových 
prác, takáto situácia nezna-
mená len zásah zamestnan-
cov vodární, ale aj znížený 
komfort obyvateľov a možné 
obmedzenia v doprave. Čas-
té havárie na kanalizačnom 
potrubí zároveň predstavu-
jú zvýšené náklady na jeho 
čistenie a údržbu. Aj preto 
si treba dvakrát rozmyslieť, 
ako so svojím odpadom na-
ložíte. (ts)
 Foto:shutterstock

Odpad do kanalizácie nepatrí

Dopravný podnik nakúpi nové električky aj kĺbové autobusy

Cestujúci sa môžu tešiť na pohodlnejšie, ale aj ekologickejšie vozidlá.

VViiaannooččnnáá  ppoonnuukkaa  mmeeddoovvíínn  aa  mmeedduu  zz  AAppiimmeedduu                                              
vv  BBrraattiissllaavvee  uužž  nnaa  ddvvoocchh  mmiieessttaacchh        

Vianočná ponuka medovín a medu z Apimedu                       
v Bratislave už na dvoch miestach    

www.apimed.sk    

Medový obchodík
Krížna ul. 62                                        

(Trnavské mýto)    

......  pprree  fifirrmmyy  ii  jjeeddnnoottlliivvccoovv        ... pre firmy i jednotlivcov    

Medový obchod
Hviezdoslavovo                                     

námestie 22    
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Nominujte osobnosti
do 31. decembra

www.bratislavskykraj.sk/ocenenia

„Bratislavský samosprávny kraj každoročne 
oceňuje výnimočné osobnosti kraja. Sú to 
ľudia, ktorí svojou prácou obohatili ľudské 
poznanie, dosiahli vynikajúce výsledky ale-
bo prispeli k rozvoju kraja, či reprezentácii 
doma i v zahraničí. Medzi týmito osobnos-
ťami nie sú len zvučné mená, ale najmä za-
nietené osobnosti s veľkým srdcom, odhod-
laním, ktoré robia dobré veci pre ľudí a kraj, 
a to často nezištne. Ide o vedcov, umelcov, 
pedagógov, lekárov, športovcov či ľudí pô-
sobiacich v sociálnej oblasti. Svojou prácou 
i  nápadmi prispievajú k spoločenskému 
a ekonomickému rozvoju regiónu.“
Juraj Droba, predseda BSK

V minulosti sa laureátmi stali napríklad Milan 
Lasica, Magdaléna Vášáryová, Hilda Múdra, 
bratia Hochschornerovci, Gizka Oňová, Eva 
Rysová či prvá dáma slovenského viniča, 
šľachtiteľka vín Dorota Pospíšilová. Určite 
ste už jedno z jej vynikajúcich vín ochutnali. 
V našom regióne sú asi najznámejšie Devín, 
Hron, Rudava či Váh. Pani Pospíšilová posu-
nula slovenské vinárstvo medzi svetovú špič-
ku. Počas svojej kariéry vyšľachtila 24 uzna-
ných odrôd vína.

Ocenenie BSK získala aj dlhoročná repre-
zentantka Slovenska v armwrestlingu – pre- 

tláčaní rukami – Lucia Debnárová. Patrí me-
dzi našich najúspešnejších neolympijských 
športovcov. Založila športový klub, ktorý 
podporuje rozvoj armwrestlingu na Sloven-
sku a vychováva a trénuje talenty. 

Za zmienku stojí aj ďalšie meno, ktoré na vás 
síce nevykukne z obrazoviek, ale je to cho-
diaca encyklopédia o Rusovciach. Jozef Ma-
linerič je hudobník, historik, bývalý archivár 
a kronikár tejto bratislavskej mestskej časti. 
Návštevníkom Rusoviec aktualizuje skresle-
né historické skutočnosti a vďaka nemu sa 
dozvedajú mnoho historických zaujímavostí 
o území tejto mestskej časti.

Aj v uliciach Bratislavy však nájdete veľkú 
osobnosť, a to najstaršiu aktívnu vlastived-
nú sprievodkyňu Helenu Navrátilovú. Viac 
než polstoročie pôsobí ako lektorka, istý čas 
aj ako metodická vedúca kurzu Sprievodca 
cestovného ruchu. Jej pútavé komentáre 
podnecujú zvedavosť domácich obyvateľov, 
žiakov, študentov a dejepisárov, ako aj novej 
generácie sprievodcov.  

Preto ak máte vo svojom okolí výnimočné-
ho človeka, povedzte nám o ňom. Nomi-
nácie na Ocenenia BSK za rok 2024 sú už 
spustené.

Osobnosti kraja
Skrývajú veľké príbehy a často sú verejnosti neznáme

BRATISLAVA
Slnečná jesenná sobota. 
Ulica, kde bežne jazdia 
autá, je plná ľudí, detského 
smiechu a hier. Na jednom 
konci deti hrajú futbal, na 
druhom prebieha detská 
burza a medzi nimi sa pri 
priateľských rozhovoroch 
stretávajú susedia. Aj takto 
môže vyzerať Ulica na hra
nie.  
Metropolitný inštitút zorga-
nizoval od roku 2022 v spo-
lupráci so školami, komuni-
tami a mestskými časťami 
už 14 menších či väčších su-
sedských festivalov, ktorých 
cieľom je ukázať, že ulica 
nemusí slúžiť len autám. „V 
minulosti bola ulica najčas-
tejším miestom pre hru detí, 
no dnes to už neplatí. Tento 
stav by sme chceli zmeniť 
a ukázať ľuďom, že ulice 
poskytujú aj príležitosť pre 
neformálne stretnutia, bu-
dovanie komunity a voľnú 
hru. Chceme, aby susedstvá 

boli opäť bezpečnými a prí-
jemnými miestami na život,“ 
vysvetľuje koordinátorka 
Ulíc na hranie Metropolitné-
ho inštitútu Bratislavy Lenka 
Kudrnová. 
Romana, mamička štyroch 
detí, ktorú na jednom z pod-
ujatí stretávame, potvrdzuje, 
že v jej detstve bola ulica 
hlavným revírom pre hru. 
„Deti zo všetkých domov 
a v akomkoľvek veku vyšli 
von a hrali sa spolu. Dnes je 
každé dieťa zavreté doma, 
deti sa so svojimi susedmi ani 

nepoznajú,“ hovorí s povzdy-
chom a dodáva, že na deti na 
ulici dával každý pozor. Rov-
nako si na minulosť spomína 
aj Soňa, vychovávateľka na 
základnej škole. „V jednom 
dome vás ako dieťa nakŕmili, 
v druhom ste mohli ísť na zá-
chod, babička z tretieho vás 
vyhrešila, keď ste robili zle,“ 
opisuje.
Dnes už tento fenomén ne-
existuje, hoci podľa výsku-

mov je voľná hra na ulici ale-
bo na sídliskách pre zdravý 
rozvoj detí kľúčová. „Zlep-
šuje ich fyzické aj kognitív-
ne zručnosti, zvyšuje ich sa-
mostatnosť a sebavedomie,“ 
hovorí výchovná poradkyňa 
Martina Vagačová a dodá-
va: „V dnešnej dobe, keď 
narastá miera psychických 
problémov u detí, je dôležité 
poskytnúť im priestor, kde 
sa môžu bezpečne rozvíjať 
a hrať.“ Práve preto Metro-
politný inštitút Bratislavy 
pripravuje Manuál Komunit-
nej ulice na hranie s cieľom 
inšpirovať a motivovať oby-
vateľov mesta, aby si zorga-
nizovali vlastnú Komunitnú 
ulicu na hranie. Vďaka tejto 
príležitosti možno susedia 
zistia, že toho majú spoločné-
ho oveľa viac ako len adresu.
 (ts)
 Foto: Veronika Ježík

Ulice na hranie sú unikátnym projektom

Ako sa páči myšlienka komunitnej ulice vám? Napíšte nám 
svoj názor na redakcia@banoviny.sk.

Ulica bola kedysi naším ihriskom.

BRATISLAVA
Úrad pre reguláciu sieťových 
odvetví určil pre odberateľov 
Bratislavskej vodárenskej 
spoločnosti (BVS) nové ceny. 
Za vodné po novom zaplatí
me 1,5103 eura/m3 s DPH 
a cena za odvádzanie a čis
tenie odpadovej vody verej
nou kanalizáciou je vo výške 
1,4725 eura/m3 s DPH.

„Pre priemernú trojčlennú 
rodinu táto zmena predsta-
vuje zvýšenie o približne 
1,60 eura mesačne,“ priblí-
žil vedúci odboru marke-
tingu a komunikácie BVS 
Matúš Stračiak. Upozornil, 
že  ceny vodného a stočné-
ho sa do roku 2020 menili 
minimálne a tento fakt sa 
odzrkadlil na údržbe vodá-

renskej infraštruktúry, čoho 
dôsledkom boli časté ha-
várie a poruchy. „K syste-
matickej obnove zastaranej 
infraštruktúry sú potrebné 
veľké investície, ktoré by 
aspoň čiastočne mohli po-
kryť nové ceny vodného 
a stočného,“ uzavrel Stra-
čiak. (TASR)
 Foto: shutterstock

BRATISLAVA
Mestské lesy dali počas 
jesennej sezóny do užíva
nia návštevníkom lesopar
ku šesť nových drevených 
besiedok, ako aj komplexne 
vynovený veľký altán pri 
rozhľadni na Americkom 
námestí pod Kamzíkom.
Jednoduché drevené be-
siedky môžeme považovať 
za jeden z najvýraznejších 
symbolov lesoparku. Prvé 
začali vyrastať v 70. rokoch 
a mali jednoduchú konštruk-
ciu s päťhranovým pôdory-
som. Vnútri sa nachádzali 
lavice na sedenie a stôl na 
krájanie potravín alebo kon-
zumáciu občerstvenia. Zvy-
čajne sa umiestňovali na 
lúky s ohniskami a pri turis-
tických chodníkoch a slú-
žili na krátky oddych počas 
výletu, ale aj ako úkryt pred 
slnkom a ľahkým dažďom. 
Po roku 1989 však rekreačná 

funkcia lesa často ustúpila 
hospodárskemu využitiu a aj 
tradičné besiedky začali bez 
potrebnej údržby postupne 
chátrať. Mnohé zanikli úplne 
a nájdeme ich zaznačené iba 
v starých mapách či v spo-
mienkach pamätníkov, iné 
ešte stoja obrastené lesom. 
Dobrou správou je, že ich 
v posledných rokoch postup-
ne opravujú a budujú sa aj 
nové. „Na altánky sa snaží-
me maximálne využiť aj naše 
lokálne drevo, najmä dub na 
základové podvaly a sedenie 
k ohniskám či stojky zo su-
chých smrekov na vnútornú 
konštrukciu. Stromy, ktoré 
v tejto oblasti rástli, tak naďa-
lej slúžia v inej forme,“ uvá-
dza riaditeľ Mestských lesov 
Marek Páva. Zrekonštruova-
né a nové besiedky nájdete 
na Železnej studničke za mly-
nom Klepáč a na lúke oproti 
Tretiemu rybníku, pri Malom 

Draždiaku v Lesoparku Petr-
žalka, nad Horárňou Krasňa-
ny na Peknej ceste aj na lúke 
nad Kĺzavou ulicou na Kra-
mároch. Okrem klasických 
besiedok tiež Mestské lesy 
komplexne vynovili veľký 
altán na Americkom námestí 
pri rozhľadni pod Kamzíkom, 
na ktorý spadol počas silného 
vetra strom. (ts, ak)
 Foto: Mestské lesy 
 v Bratislave

Za vodu zaplatíme po novom viac

V lesoparku opravili tradičné besiedky, pribudli aj nové Nové prvky
na ihriskách
RUŽINOV
Na verejných detských ih
riskách v rámci celého úze
mia Ružinova plánujú osa
diť nové hracie prvky.
Na Ihrisku Rezedová 1 pribud-
ne visiaca hojdačka, na uliciach 
Čmelíková či Ostredková futba-
lové sedenie a v parku na Viet-
namskej ulici zas Lanové iglu. 
Celková hodnota zákazky je 
vyše 87.000 eur bez DPH. (ak)

Vyšší príspevok
pri narodení
VAJNORY
Od januára 2025 zvýši 
mestská časť Vajnory jed
norazový finančný príspe
vok pri narodení dieťaťa 
z doterajších 70 na 100 eur.
Vyplýva to zo všeobecne zá-
väzného nariadenia, ktoré 
schválili miestni poslanci. 
Podľa starostu Michala Vlčeka 
je dôvodom zmeny zvyšovanie 
cien tovarov a služieb. (ak)

Veľký altán na Americkom námestí

Besiedka na Železnej studničke

Lesopark Petržalka Lúka nad Kĺzavou ulicou na Kramároch
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Developer roka!

DDDDeeeevvveeeeeeelllllllooooooppppppppeeeeeerrrrrrrr rrrrrrrrooooooookkkkkkkaaaa!!!!!!

ASB Developer roka

víťaz podľa internetového
hlasovania verejnosti

ASB Developer roka
v segmente administratíva

1. miesto

ASB Developer roka
v segmente rezidencie

1. miesto

ASB Developer roka
v segmente retail

1. miesto

Tajomstvo úspechu v kancelárskom segmente od-
haľuje Róbert Tenczer, riaditeľ oddelenia prenájmu 
komerčných nehnuteľností JTRE, ktoré je v poč-
te zrealizovaných a prenajatých kancelárskych 
projektov na Slovensku číslo jeden. „Klientom 
ponúkame prvotriedny servis v prémiových loka-
litách s veľmi komplexnými službami. Nesnažíme 
sa s nimi len podpísať zmluvu, chceme, aby mali 
s nami pozitívnu skúsenosť. Veľkým benefitom je 
tiež to, že máme vlastnú správcovskú spoločnosť 
a nemusíme využívať ľudí z externého prostredia,“ 
hovorí Tenczer. „Naďalej chceme dodávať špičko-
vé služby v špičkových budovách a snažíme sa pri-
niesť trochu nekonvenčnosti do našich kancelárií, 
aby naše budovy boli atraktívne, funkčné a moder-
né aj po dlhých rokoch nájmu,“ dopĺňa. 

Ekológia Pri nových budovách je stále väčší tlak na 
uhlíkovú neutralitu a certifikácia trvalej udržateľnosti 
najvyššieho stupňa je už samozrejmosťou i keď si to 
na začiatku vyžaduje vyššiu investíciu. Revolučným 
vývojom prešlo smart riadenie budov založené na 
kvalitnom zbere prevádzkových údajov a tým opti-
malizácii prevádzky celej budovy, ale aj jednotlivých 
nájomných priestorov, čím sa znižuje energetická 
náročnosť nájomcov i samotnej budovy. Bezkontakt-
ný vstup do budovy, efektívny výber parkovacieho 
miesta, sledovanie kvality vzduchu v budove a mno-
hé ďalšie sú na dennom poriadku. Dôraz kladieme 
aj na certifikáciu zdravého vnútorného prostredia 
a možnosť využívať komunitné terasy. Výsledkom sú 
moderné flexibilné kancelárie s kvalitnou vzducho-
technikou, inteligentne riadenou tepelnou pohodou či 
premyslenou organizáciou pohybu ľudí.
 Typický príklad: Pribinova 34, 
 Pribinova 40, Ganz House 

Dizajn Kancelársku budovu charakterizuje jej  
dizajn, predovšetkým fasáda a vstupná lobby bu-
dovy. Veľký dôraz kladieme aj na dizajn spoloč-
ných priestorov a komunitných terás, ktoré mno-

hé naše budovy ponúkajú pre svojich nájomcov. 
Vzhľadom na zvýšený dopyt menších spoločností 
po priestoroch s plochou do dvesto štvorcových 
metrov aktuálne pripravujeme priestory na kľúč, 
ktoré dokážu absorbovať aj tento dopyt a ponúk-
nuť potencionálnym klientom kvalitné kancelárske 
priestory k nasťahovaniu ihneď. V rámci nášho 
portfólia ďalej rozvíjame koncept „De.signed by“ 
v spolupráci s rôznymi architektmi a štúdiami (Mo-
rocz&Tacovský, Rudohradský, Čechvala, Zeit ar-
chitekti). Ide o koncept štýlových neservisovaných 
kancelárií, respektíve business suites, ideálny pre 
menšie a stredne veľké spoločnosti. Každý priestor 
má unikátny dizajn od renomovaného architekta, 
čo poskytuje klientom rôznorodé možnosti výberu 
priestorov podľa ich potrieb a preferovanej loka-
lity. Teší nás, že sú naše administratívne projekty 
oceňované v rôznych súťažiach ako Office roka, 
Stavba roka či CEEQA, ako tomu bolo aj tento rok.
 Typický príklad: Pribinova 34, River Park, 
 Tower 115, Westend Gate, Westend Plazza

Okolitá vybavenosť Budujeme zmiešané štvrte, 
čo má pre nás obrovský význam, lebo v nich pre-
pájame funkcie bývania, práce, obchodu aj voľné-
ho času. Všetky vedia „spolunažívať“ a vytvárajú 
silné zázemie pre zabezpečenie služieb. V zmie-
šaných štvrtiach „to žije“ aj podvečer a nestávajú 
sa z nich prázdne kancelárske zóny, pričom každá 
služba je dostupná do 15 minút chôdze pešo. Kon-
cept zmiešaných štvrtí s priestormi pre prácu, život, 
obchody, služby, šport i voľný čas lákajú zamest-
návateľov. Atraktivita pracovného prostredia a jeho 
okolia dokáže prilákať kvalitných zamestnancov, 
ktorí  vedia oceniť kvalitné a funkčné kancelárie. 
O to viac, ak si pred či po pracovnom čase môžu 
vybaviť osobné záležitosti či absolvovať tréning vo 

fitnescentre, vyjsť von do parku alebo na promená-
du na stretnutie či obed alebo nakúpiť. 
 Typický príklad: Downtown Yards, 
 Eurovea City, River Park, Westend

Partnerstvo a Spoľahlivosť Skĺbiť technickú ná-
ročnosť, funkčnosť a nadčasový dizajn prezentu-
júci identitu spoločnosti môže byť náročné. Avšak 
nám sa to darí a ponúkame flexibilné kancelárie 
atraktívne aj po desiatich rokoch nájmu. Odmenou 
sú pre nás dlhoroční klienti ako Siemens, Generali, 
KPMG, Profesia a mnoho ďalších. Ponúkame kom-
plexné služby spojené s celým realitným cyklom 
od samotného výberu pozemku, cez architektúru, 
spracovanie štúdie uskutočniteľnosti, postavenie 
diela, obsadenie, manažovanie stavby až po vlastnú 
správcovskú spoločnosť, ktorá pružne reaguje na 
novú situáciu a okamžite počúva potreby nájomcov 
a prispôsobuje im pracovné prostredie. Naši klienti 
sú našimi partnermi a priateľmi, za ktorými stojíme 
za každých okolností. Počas stretnutia si vypoču-
jeme potreby klienta. Zistíme, akú pozíciu na trhu 
zaujíma a vyberieme mu developerský projekt na 
mieru. Pýtame sa, aké prostredie mu vyhovuje, aké 
má iné požiadavky. Každý klient má svoju stratégiu 
a firemnú kultúru. Všetko zvažujeme, kým mu pro-
jekt odporučíme. Spolupracujeme s osvedčenými 
a skúsenými architektmi, ktorí nachádzajú inova-
tívne riešenia. Klientom vychádzame v ústrety aj 
v prípade možnosti využitia ich interiérových di-
zajnérov. V tom prípade sme v pozícii konzultan-
ta. V našich projektoch strávia klienti nemalú časť 
života, preto chceme, aby v nich žili spokojne, har-
monicky a zdravo.  
 Typický príklad: Westend, Eurovea City 

www.bratislavaoffices.sk

JTRE približuje faktory úspechu 
v komerčnom segmente

Developerská spoločnosť JTRE už dlhodobo 
patrí k lídrom na slovenskom realitnom trhu 
nielen z pohľadu rozsahu projektov, za vyše 28 
rokov aj pôsobnosťou vo všetkých segmentoch – 
rezidenčnom, kancelárskom, retailovom, hotelo
vom aj priemyselnom. Mimoriadne silnú pozíciu 
trhovej jednotky JTRE potvrdil aj na nedávnom 
udeľovaní prestížnych cien odborného časopisu 
ASB - Developer roka 2024. Vyhral všetky tri 
kategórie (rezidencie, administratíva a retail) 
a navyše získal aj ocenenie ASB Developer roka 
podľa internetového hlasovania verejnosti, čo sa 
predtým žiadnemu developerovi nepodarilo, tri
umfovať štyrikrát v jednom ročníku. 

Kancelárska budova Pribinova 34 so zeleným certifikátom BREEAM Excellent disponuje flexibilnými 
priestormi s nízkou uhlíkovou stopou a je priamo prepojená s nákupným centrom Eurovea.

� 
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Dopravná 
uzávera
PETRŽALKA
Budovanie priecestia v rám
ci výstavby novej električ
kovej trate si vyžiadalo 
úplnú uzáveru Pajštúnskej 
ulice, v úseku od Jantárovej 
ulice po križovatku s Branč
skou a Tupolevovou.
Obchádzková trasa povedie 
ulicami Romanova, Jirás-
kova a Kutlíkova. Práce by 
mali trvať do 30. novem-
bra. (TASR)

Večerní klauni

BRATISLAVA
Klaunské večerníčky je ná
zov nového programu, kto
rým Červený nos rozširuje 
svoje portfólio programov 
určených pre hospitalizova
né deti.
Profesionálni zdravotní klau-
ni s ním budú navštevovať 
nemocničné izby v období od 
októbra do apríla, teda v me-
siacoch, keď sa stmieva skôr. 
Cieľom je odpútať malých 
pacientov od ťaživých myš-
lienok a umožniť im pokojné 
zaspávanie. (ts)
 Foto: OZ Červený nos

Trestné 
oznámenie
KARLOVA VES
V súvislosti s nedávno do
končenou hĺbkovou rekon
štrukciou Základnej školy 
(ZŠ) Alexandra Dubčeka 
podala mestská časť Kar
lova Ves trestné oznámenie.
Dôvodom sú zistenia o mož-
nom nezákonnom postupe 
a machináciách pri verejnom 
obstarávaní na zhotoviteľa. 
Na základe nich uložil Úrad 
pre verejné obstarávanie 
pokutu vo výške viac ako 
72.650 eur. (TASR)

BRATISLAVA
Historicky prvé priame lety 
Dreamlinerom, vyše tri de
siatky destinácií, možnosť 
kúpy samostatných leteniek 
do Dominikánskej republi
ky, Vietnamu či na Kubu, 
ale aj nový typ lietadla do 
Istanbulu s vyššou kapaci
tou cestujúcich. To všetko 
prináša zimný letový poria
dok na Letisku M. R. Štefá
nika, ktorý začal platiť 27. 
októbra.
Zima nemusí byť studená či 
ponurá, počas nasledujúcich 
mesiacov sa z letiska ľahko 
dostanete do množstva zaují-
mavých destinácií. Cestovné 
kancelárie ponúkajú zájazdy 
priamymi charterovými let-

mi do jedenástich krajín 
a päť leteckých dopravcov 
zabezpečuje pravidelné lety 
do devätnástich destinácií. 
Najviac, spolu trinásť pravi-
delných liniek, ponúka z Le-
tiska M. R. Štefánika spo-
ločnosť Ryanair, ktorá lieta 
najmä do európskych metro-
pol ako Brusel, Dublin, Rím 
či Londýn. Aerolinky Air 
Cairo zas Bratislavu raz týž-
denne spájajú s egyptskými 
letoviskami Hurgada a Mar-
sa Alam a český letecký do-
pravca Smartwings ponúka 
dvakrát týždenne priame lety 
do Dubaja v Spojených arab-
ských emirátoch. Letecká 
spoločnosť Wizz Air lieta do 
LondýnaLutonu a do Skop-

je v Severnom Macedónsku 
a turecký Pegasus Airlines 
pokračuje v pravidelných 
letoch do Istanbulu. Na le-
tisko Sabiha Gőkcen lieta 
až trikrát týždenne, každú 
stredu dokonca väčším lie-

tadlom typu Airbus A321neo 
s kapacitou 239 cestujúcich. 
Historickým míľnikom le-
tiska je aj spustenie charte-
rových letov lietadlom typu 
Boeing 7879, tzv. Dreamli-
nerom. Lietadlo má až 355 
miest v troch triedach a lie-
tať bude na Maurícius či na 
thajský ostrov Phuket. V po-
nuke cestovných kancelárií 
zostáva s priamym letom 
z Bratislavy aj Punta Cana 
v Dominikánskej republike, 
kubánsky Holguín či viet-
namský ostrov Phu Quoc, 
kam si dokonca v cene od 
1069 eur môžete zabezpe-
čiť aj samostatné letenky. 
V zimnom období však budú 
môcť cestujúci využiť z po-
nuky cestovných kancelárií 
odlety spolu až do dvanás-
tich, najmä exotických des-
tinácií. Okrem už spomína-
ných sú medzi nimi aj Katar, 
Bahrajn, Omán či ostrov 
Zanzibar. (ak, ts)
 Foto: ak

V zime poletíme do európskych metropol aj exotiky

Podľa riaditeľa letiska Dušana Novotu by bránami letiska 
mohli za rok 2024 prejsť takmer dva milióny cestujúcich.

Kukorelliho park v Ružinove

www.tui.sk

Deti cestujú 
od 129 €
Rezervujte si vašu letnú 
dovolenku teraz a ušetrite.

122x85.indd   1122x85.indd   1 10/23/24   4:59 PM10/23/24   4:59 PM

Oravský Háj je tým pravým miestom 
na dokonalú dovolenku pre rodiny, 
páry aj skupiny priateľov. 
Hotel ponúka komfortné ubytova-
nie útulné izby a apartmány s vý-
hľadom na okolité hory a prírodu. 
Naša štýlová kombinácia tradič-
ných prvkov s moderným komfor-
tom vytvára príjemnú atmosféru, 
ideálnu na relax po dni plnom zá-
žitkov.

Počas celého roka máme pripra
vené špeciálne programy a akti
vity pre celú rodinu:
Využite turistické, cyklistické 
chodníky v okolí na nenáročné vý-
lety, kde sa môžete kochať pestrofa-
rebnou prírodou Oravy. Taktiež mô-
žete zažiť široké možnosti zimných 
aktivít.
Nezabudnuteľná jazda na koni – 
Naša jazdecká škola vám ponúka 

možnosť stráviť čas so šarmantnými 
koňmi, a to aj pre začiatočníkov.
Wellness a relax – Doprajte si relax 
v jednom z najkrajších wellness cen-
tier, kde nájdete vnútorný a vonkajší 
bazén, vnútornú a vonkajšiu vírivku, 
4 sauny – parnú, infra, fínsku a soľ-
nú a masáže pre maximálne uvoľne-
nie.
V okolí rezortu sme pre vás pripravi-
li niekoľko značených bežkárskych 
tratí, 950-metrová a 650-metrová 
zjazdovka dokonale poslúžia či už 
začínajúcim alebo pokročilým ly
žiarom a snowboardistom.
Aktivity pre deti – V rezorte sa na-
chádza moderné detské ihrisko s rôz-
nymi hracími prvkami, ako sú šmý-
kačky, hojdačky a lezecké zariadenia. 
Pre menšie deti je tu bezpečné a zá-
bavné prostredie, kde sa môžu hrať 
a rozvíjať svoje motorické zručnosti. 
V zimných mesiacoch alebo počas 
daždivých dní si môžu deti užiť zába-
vu v krytej detskej herni na poschodí, 
ktorá ponúka lezeckú stenu, detský 
svet so šmykľavkou a hračkami, stol-
ný futbal, stolný tenis a biliard. Počas 
letných a zimných prázdnin je pripra-
vený bohatý program pod vedením 
animátorov. 

Nezabudli sme ani na dospelých 
a ponúkame pre nich nerušený de-
gustačný večer vín Chateau GRAND 
BARI sprevádzaný živou hudbou.
Oravský Háj je teda skvelým výcho-
diskovým bodom pre objavovanie 
prírodných krás a historických zaují-
mavostí Oravy, či už pešo, na bicykli 
alebo vlakom. 

Výnimočný rezort v srdci Oravy

BRATISLAVA
V Starom Meste bude Park 
Jozefa Murgaša a Park Má
rie Ďuríčkovej, v Ružinove 
zas Park Ľudovíta Kuko
relliho. Na svojom zasadnu
tí o tom rozhodlo mestské 
zastupiteľstvo.
Ľudovít Kukorelli bol sloven-

ský dôstojník letectva, veliteľ 
partizánskych jednotiek na 
východnom Slovensku počas 
druhej svetovej vojny a vý-
znamná osobnosť Sloven-
ského národného povstania. 
In memoriam bol povýšený 
do hodnosti brigádny gene-
rál a vyznamenaný viacerými 

oceneniami, a to Českosloven-
ským vojnovým krížom, me-
dailou za chrabrosť či Radom 
Červenej hviezdy. Pomenova-
nie Park Ľudovíta Kukorelli-
ho má niesť park na Nivách 
ohraničený ulicami Koceľova, 
Svätoplukova, Bazová a Kva-
čalova, kde sa v súčasnosti 

nachádza jeho busta. Na rohu 
ulíc Námestia slobody a Mýt-
na zas má byť situovaný Park 
Jozefa Murgaša, pomenovaný 
po rímskokatolíckom kňazovi, 
maliarovi a vynálezcovi, ktorý 
bol priekopníkom bezdrôto-
vej telekomunikácie a prav-
depodobne ako prvý na svete 
uskutočnil rádiový prenos 
hovoreného slova. Bol tiež 
spolusignatárom Pittsburskej 
dohody a medzi americkými 
Slovákmi zorganizoval zbier-
ku s výťažkom takmer milión 

dolárov na pomoc krajanom 
v starej vlasti. Do tretice pri-
budne na mape mesta aj Park 
Márie Ďuríčkovej pred Mest-
skými kúpeľmi Grössling na 
Medenej ulici. Mária Ďuríčko-
vá bola slovenská spisovateľ-
ka, prekladateľka, scenáristka 
a autorka literatúry pre deti 
a mládež. Dlhé roky žila a tvo-
rila na Dunajskej ulici, ne-
ďaleko spomínanej Medenej 
ulice a jej povesti sa prevažne 
týkali Starého Mesta. (TASR)
 Foto: ak

Na mapu pribudnú nové parky
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VLASTNÁ VÝROBA
KRÁTKA ČAKACIA DOBA

PONÚKAME:
�Urnové hroby, jednohroby, 
 dvojhroby
�Rôzne rekonštrukcie hrobov
�Písmo, obnovenie písma
�Svietniky, vázy
�Rezanie vlastného materiálu na 
 mieru (kameň, dlažba, kachličky 
 - atyp. tvary, rôznte uhly, hrúbky 
 materiálu) najnovšou CNC pílou

Kontakt: Trnavská cesta 110/A 
 Martinský cintorín
tel.: 02/4341333, 0905 229 361
mail: bedrocksro@gmail.com
web: www.bedrock.sk

BRATISLAVA
Kvety, sviečky či venčeky od 
výmyslu sveta  obchodníci 
sa počas sviatkov predbie
hajú v ponuke tovaru, kto
rým môžete ozdobiť hrob 
zosnulého. 
Pri výbere by ste však ne-
mali pozerať len na dizajn 
či cenu, ale aj na materi-
ál. „Každá dekorácia totiž 
doslúži a je potrebné ju 
odstrániť. Uprednostne-
ním prírodnej dekorácie 
však nevzniká cintorín-
sky odpad, ktorý zaťažuje 
životné prostredie, a na-

Na cintorínoch pribudla zaujímavá novinka
BRATISLAVA
Na území mesta je vyše 
dvadsať cintorínov, ktoré 
si našu pozornosť zaslúžia 
počas celého roka, obzvlášť 
vysokej návštevnosti sa však 
tešia práve v týchto dňoch. 
Ak si chcete pripomenúť pa
miatku blízkeho, no neviete, 
kde hľadať jeho hrob, určite 
oceníte zaujímavú novinku.
V Bratislave máme rôzne 
typy cintorínov. K najkraj-
ším patrí historický Miku-
lášsky cintorín, Kozia brána 
aj Ondrejský cintorín, kde 
nájdete najstarší náhrobok 
(z roku 1790), najväčším je 
s rozlohou 8,5 hektára cin-
torín Slávičie údolie. Pre 

lepšiu orientáciu na ňom, 
ale aj na cintoríne Petržalka, 

Vrakuňa a na Ondrejskom 
cintoríne, pribudli nedávno 

dotykové kiosky. Prostred-
níctvom nich ľahko nájdete 
všetky potrebné informácie 
vrátane podrobností o hro-
bových miestach. V súvis-
losti so Sviatkom všetkých 
Svätých budú všetky cinto-
ríny v správe Marianum až 
do 8. novembra otvorené 
v čase od 7. do 20. hodiny. 
V Slávičom údolí, vo Vraku-
ni a v areáli Krematória bude 
v čase od 9. do 17. hodiny 
k dispozícii elektromobil, 
ktorý starších či zdravotne 
znevýhodnených návštev-
níkov bezplatne odvezie od 
vchodu čo najbližšie k hro-
bovému miestu. (ak)
 Foto: Marianum

Na štyroch cintorínoch pribudli takéto dotykové kiosky.

Cintoríny sú zelenou oázou, plasty im nesvedčia.

Pri výbere dekorácií myslite aj na prírodu

vyše správnym triedením 
umožníme jeho recykláciu 
alebo biologické rozlože-
nie,“ pripomína Marianum. 
Vyhnite sa preto plastu 
a zvoľte radšej živé kvety, 
čečinu či dekorácie z prú-
tia. Namiesto parafínových 
uprednostnite sviečky zo 
včelieho vosku alebo zo 
sóje a kahance zo skla, 
ktoré môžete na rozdiel od 
tých plastových využívať 
opakovane. Zapáľte rad-
šej jednu sviečku za celú 
rodinu, množstvo rôznych 
sviečok na hrobe nepôsobí 
esteticky a po ich vyhorení 
navyše vznikne množstvo 
odpadu. Skutočný význam 
majú predsa aj tak najmä 
naše spomienky... (ak)
 Foto: ak

Historický poklad Ružomberka – 
takmer 100-ročný Hotel Kultúra****

Viac informácií o hoteli nájdete na www.hotelkultura.sk 

RUŽINOV
Petržalská električková 
trať rezonuje u verejnosti 
už dlhšie, menej sa však vie, 
že mesto tiež plánuje zmo
dernizovať Ružinovskú 
radiálu. Tá by mohla byť 
v budúcnosti predĺžená až 
na letisko.
Obnovu Ružinovskej radi-
ály magistrát avizoval už 
pred desiatimi rokmi, za-
tiaľ však projekt stále stojí. 
Predpokladaný termín re-
konštrukcie je v roku 2026 
v úseku od Bajkalskej po 
obratisko Astronomická. 
Rekonštrukcia hlavnej trate 
v úseku Americké námestie 
 Legionárska by mohla byť 
zrealizovaná v roku 2027. 
„Po ukončení modernizácie 
bude jazda po novej tra-
ti rýchlejšia, kvalitnejšia 
a bezpečnejšia,“ uvádza sa 
v dopravnom projekte. Sú-

časťou modernizácie má byť 
aj revitalizácia okolia trate 
 pridružené komunikácie, 
chodníky, autobusové za-
stávky či verejné priestory, 
v ktorých pribudne zeleň 
v podobe zelených pásov či 
stromoradia. Magistrát však 

plánuje nielen rekonštrukciu 
Ružinovskej radiály, ale aj 
jej predĺženie. Už pred ro-
kom si nechal vypracovať 
štúdiu, ktorá podrobne ma-
puje možnosť prepojiť elek-
tričkovú trať so železničnou 
prepravou cez Terminál in-

tegrovanej osobnej prepra-
vy TIOP Ružinov (budúca 
železničná stanica Ružinov) 
a výhľadovo ju predĺžiť až 
na letisko M. R. Štefánika. 
Práce by sa mohli realizovať 
v troch etapách. V prvej by 
sa vedenie trasy predĺžilo 
od existujúceho obratiska 
estakádou ponad Vrakun-
skú cestu, železničné trate 
a následne popri predajni 
Hornbach až k TIOPu Ru-
žinov. V druhej etape by od 
tohto miesta bola trať vede-
ná popri Galvaniho ulici až 
k obchodnému centru IKEA 
a v tretej ponad diaľnicu 
paralelne s Ivanskou cestou 
až k letisku. Celkové nákla-
dy na vyše trojkilometrové 
predĺženie Ružinovskej 
radiály zhotoviteľ štúdie 
vyčíslil na 130 až 138 mi-
liónov eur. (ak)
 Foto: Magistrát

Mesto zvažuje predĺženie Ružinovskej radiály, 
odvezieme sa električkou až na letisko?

Električka by výrazne skrátila dopravu na letisko.

Variant skrátený
Variant dlhý 
alternatívne ukončenie

Legendami opradený hotel Kultúra sa nachádza na pešej zóne v centre mesta Ru-
žomberok. Jeho pôsobivá architektúra s prvkami secesie mu dodáva neobyčajný 
šarm, ktorý láka hostí vracať sa znova a znova. 

Pre miestnych je táto budova neodmysliteľnou pýchou mesta – niekdajším srd-
com kultúrneho života, kde sa odohrávali divadelné predstavenia, koncerty a naj-
významnejšie spoločenské udalosti. Aj dnes hotel pulzuje životom, organizujú sa 
tu firemné kongresy, rodinné oslavy a svadby. 

Cesta k tejto podobe však nebola jednoduchá. Hotel prešiel zásadnou rekonštrukciou 
– od modernizácie izieb, reštaurácie a kaviarne cez kongresové miestnosti až po no-
vovybudované wellness centrum so štyrmi saunami, ktoré je dnes najväčšie v meste. 

Vďaka moderným priestorom štvorhviezdičkového hotela, jeho skvelej polohe, 
dostupnosti pešo aj autom a  priestrannému parkovisku môže hotel pohodlne 
hostiť menšie viacdňové podujatia pre 90 hostí, ktorí sa ubytujú v 45 priestranných 
izbách. Na väčšie jednodňové kongresy je pripravený s kapacitou až 500 osôb, pre-
dovšetkým vďaka Veľkej dvorane, majestátnej divadelnej sále s historickým čarom, 
ktorá je súčasťou Kultúrneho domu Andreja Hlinku.

Skutočným klenotom hotela je však jeho átrium v centre budovy. Toto srdce hotela, 
s vysokým preskleným stropom, siaha až do výšky piatich poschodí a zaplavuje priestor 
prirodzeným svetlom. Nielen tento priestor zaručuje, že každý event v hoteli Kultúra je 
nezabudnuteľným zážitkom, ktorý si jeho návštevníci dlho uchovajú v pamäti. 

Podvodné 
stránky
BRATISLAVA
Dopravný podnik Bra
tislava (DPB) vyzýva na 
obozretnosť. Upozornil na 
podvodné stránky, ktoré sa 
vydávajú za oficiálnu strán
ku DPB a snažia sa od ľudí 
vylákať osobné údaje.
„Tieto stránky propagujú 
neexistujúce formy pred-
platných cestovných lístkov 
a môžu predstavovať riziko 
pre súkromie a bezpečnosť 
osobných údajov,“ zdôrazňu-
je DPB. (TASR)

Električková 
trať napreduje

PETRŹALKA
Hlavné mesto robí všetko 
pre to, aby bola nová elek
tričková trať v úseku Jun
gmannova - Janíkov dvor 
hotová čo najskôr.
Cestujúci by sa podľa primá-
tora Matúša Valla mohli elek-
tričkou odviezť v prvom alebo 
druhom kvartáli 2025. (TASR)
 Foto: Matúš Husár

Štúdium 
medicíny
pre seniorov
BRATISLAVA
Lekárska fakulta Sloven
skej zdravotníckej univer
zity otvorila prvý ročník 
Univerzity tretieho veku 
pre seniorov. Študentom 
poskytne odborné pred
nášky, workshopy či disku
sie na tému medicíny.
Nový vzdelávací program 
je ďalším krokom fakulty 
k podpore aktívneho starnutia 
a prevencii chorôb prostred-
níctvom vzdelávania a celo-
životného rozvoja. (TASR)

Rekordná 
investícia
VAJNORY
Základná škola Kataríny 
Brúderovej prešla rozsiah
lou obnovou. Minulý mesiac 
bola dokončená nielen prí
stavba, ale aj rekonštrukcia 
vonkajších priestorov.
Vajnory do úprav investovali 3,2 
milióna eur, ide teda o najväčšiu 
investíciu v novodobej histórii 
mestskej časti. Viac ako 2,3 mi-
lióna eur sa podarilo získať z fon-
dov Európskej únie.  (ak)

PAAS sa presúva
NOVÉ MESTO
Z dôvodu dlhšej prípravy 
a schvaľovania sa zavede
nie Bratislavského parko
vacieho asistenta (PAAS) 
v ďalšej lokalite v Novom 
Meste presúva na rok 2025. 
Ide o lokalitu NM2  Teplická, 
ktorá je ohraničená ulicami Vy-
hnianska cesta, Sliačska, Smi-
kova a Kukučínova. (TASR)



WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK

11/2024 11/202422 23

Platforma
pre seniorov
BRATISLAVA
Veľká skupina seniorov 
má problém zorientovať sa 
v informáciách o sociálnej, 
finančnej či zdravotnej po
moci.
Pomôcť im v tom má nový 
prehľadný a bezplatný on-
line portál ligaseniorov.sk, 
kde nájdu všetky relevantné 
informácie na jednom mies-
te. (ts)

Ocenili stovky
študentov

BRATISLAVA
Takmer 530 študentov 
z Bratislavského kraja 
sa stalo nositeľmi Medzi
národnej ceny vojvodu 
z Edinburghu, ktoré si pre
brali v Aule Univerzity Ko
menského.
Jedným z ocenených je naprí-
klad 15ročný Samuel Čengel 
z 1. súkromného Gymnázia, 
ktorý v rámci programu pre-
konával svoje fyzické schop-
nosti v disciplíne halfeveres-
ting a zdolal polovicu výšky 
najvyššej hory sveta  Mount 
Everestu. (TASR)
 Foto: BSK

Udržateľné 
budovy
BRATISLAVA
Bratislavský samosprávny 
kraj a OZ Budovy pre bu
dúcnosť spojili sily a vytvo
ria pilotné pasporty obnovy 
Obchodnej akadémie na 
Dudovej 4 a Domu sociál
nych služieb Rača.
Pasport obnovy budovy je de-
finovaný ako dlhodobý plán 
(15  20 rokov) na postup-
nú hĺbkovú obnovu budovy 
s cieľom dosiahnuť výrazné 
zlepšenie jej energetickej 
efektívnosti. (ts)

STARÉ MESTO
Rezort dopravy si posvie
til na známu cyklotrasu na 
Vajanského nábreží. Minis
ter Jozef Ráž avizoval, že 
hlavné mesto bude musieť 
odstrániť obrubníky a zú
žiť cyklotrasu v miestach, 
kde obmedzila cestu.
„Po niekoľkých mesiacoch 
skúmania cyklotrasy nám re-
zort dopravy doručil výzvu, 
v ktorej už nehovorí o rušení 
cyklotrasy, ale žiada na nej 
zosúladiť dopravné značenie 
tak, aby bolo v súlade so všet-
kými normami a predpismi,“ 
uviedol primátor Matúš Vallo. 
„Značenie na nábreží tak, ako 
je dnes, sme opakovane preve-

rovali. Jednoznačne si myslí-
me, že je v súlade s predpismi 
a k celému projektu vydal sú-
hlasné stanovisko aj Krajský 
dopravný inšpektorát. Preve-
ríme však konkrétne výhrady 
ministerstva a ak sa ukážu 
byť vecné, nevidíme problém 
takéto miesta upraviť,“ zdô-
raznil. V obrubníkoch, ktoré 
oddeľujú cyklotrasu od priľah-
lého jazdného pruhu pre autá, 
však Vallo problém nevidí.  
„V tomto prípade budeme ur-
čite voči výzve ministerstva 
namietať, keďže tieto obrub-
níky sú určené ako vodiace 
dopravné zariadenie, a za 
také ich považoval aj Krajský 

dopravný inšpektorát, kto-
rý k projektu vydal súhlasné 
stanovisko. Ich zmyslom je 
zvýšenie bezpečnosti cyklis-
tov jazdiacich v oddelenom 
cyklopruhu a navyše ani nie 
je v pôsobnosti ministerstva 
posudzovať toto zvolené rie-
šenie,“ podčiarkol Vallo.
„Hoci odstránenie obrub-
níkov budeme namietať, 
neznamená to, že zároveň 
ne uvažujeme o inom type 
tohto oddeľovníka, ktorý 
nemusí byť tak masívny, ale 
ktorý bude zároveň aj naďa-
lej dostatočne chrániť tisícky 
cyklistiek a cyklistov, ktorí 
jazdia po tejto trase, vráta-

ne rodín s deťmi,“ upozornil 
primátor. Zároveň dodal, že 
ho mrzí, ako niektorí vládni 
poslanci túto cyklotrasu na-
ďalej populisticky zneužívajú 
ignorujúc fakt, že situácia na 
tomto mieste sa oproti prvým 
týždňom už dávno zmenila. 
„Cyklotrasa na Vajanského sa 
pomerne rýchlo stala jednou 
z najobľúbenejších a najfrek-
ventovanejších v Bratislave 
(automatické cyklosčítače 
ukazujú 40 000 prejazdov 
cyklistov mesačne) a do-
pravné dáta jednoznačne po-
tvrdzujú, že jazdné doby pre 
autá na tomto úseku sú už po-
rovnateľné s tými, aké boli 
pred realizáciou projektu,“ 
priblížil Vallo. „Sme pre-
svedčení, že historické cen-
trum mesta nemá od Dunaja 
predeľovať štvorprúdová 
cesta a nemyslíme si, že štát 
by mal samosprávam určo-
vať, ako si má mesto orga-
nizovať dopravu, kde má 
byť cyklotrasa, kde má byť 
jednosmerka a kde zákaz 
vjazdu. Na to je samospráva, 
ktorá túto situáciu vyhod-
nocuje z pohľadu potrieb 
obyvateľov a rozvoja mesta, 
a nie z pohľadu predvoleb-
ných vyhlásení politikov,“ 
uzavrel primátor. (TASR)
 Foto: bn

NOVÉ MESTO
Tržnica na Trnavskom 
mýte už dávno nie je tým, 
čím bývala. Zmeniť to má 
plán revitalizácie, ktorý 
ikonickej budove prina
vráti jej atraktivitu a zvý
ši konkurencieschopnosť. 
Príjemnejšie prostredie, 
bohatšia ponuka predajcov 
a služieb aj kultúrno-spo
ločenský program, taká je 
vízia, ktorú má vedenie No
vého Mesta.
Mestská tržnica vyrástla v ro-
koch 1978 až 1983 v blíz-
kosti bývalého centrálneho 
trhoviska, ktoré sa z dôvodu 
výstavby Domu odborov 
presťahovalo na Miletičovu 
ulicu. Autorom projektu bu-
dovy bol významný sloven-
ský architekt Ivan Matušík, 
ktorý vytvoril akýsi preskle-
ný kontajner s odkrytými 
potrubiami vzduchotechniky 
v duchu ideí hightech. Trž-
nica dlhé roky poskytovala 
obyvateľom ponuku ovocia 
a zeleniny či kvetov, v sute-
réne svoje miesto našli pre-
dajňa potravín a mäsiarstvo. 
S príchodom veľkých ná-
kupných centier však začala 
atraktívnosť tržnice upadať 
a predajcovia z jej priesto-
rov postupne vymizli. Dnes 
je obrovský priestor takmer 
prázdny a v zlom stave, 
atraktívne nie je ani okolie, 
kde sa zdržiavajú bezdomov-
ci. Problematický je aj tech-
nický stav budovy, čoho dô-
sledkom sú vysoké náklady 
na jej prevádzku.

Napriek tomu zostala Nová 
tržnica otvorená pre verej-
nosť do súčasnosti a momen-
tálne čaká na reštart. Prvé 
kroky vedúce k oživeniu sa 
majú uskutočniť už v naj-
bližšej dobe. Vedenie mest-
skej časti Nové Mesto, ktorá 
objekt spravuje, vypracovalo 
plán revitalizácie. Podľa slov 
Jakuba Lazarčíka z oddele-
nia komunikácie chce naplniť 
potenciál budovy a vytvoriť 
v nej fungujúci príjemný 
priestor, ktorý okrem pre-
daja a služieb poskytne kul-
túrnospoločenský program 
a možnosti na trávenie voľ-
ného času. Ambíciou mest-
skej časti je, aby tam ľudia 
trávili viac času, míňali viac 
peňazí a mali aj dôvod sa tam 
vracať. „Som presvedčený, 

že Tržnica má stále obrovský 
potenciál. Po dlhých rokoch 
pustnutia si konečne zaslúži 
obnoviť zašlú slávu. Je však 
nutné zmeniť nielen spô-
sob jej fungovania, ale tiež 
samotný koncept, aby sme 
pritiahli nových návštevní-
kov aj nájomcov. Verím, že 
výsledok bude stáť za to,“ 
hovorí starosta Nového Mes-
ta Matúš Čupka.
V rámci naplánovaných 
zmien dôjde aj k reforme 
manažmentu Novej tržnice 
od jej právneho postave-
nia cez budovanie vzťahov 
s predajcami až po samotné 
PR. Novozriadený pracovný 
tím bude mať za úlohu nasta-
viť taký model spravovania 
a fungovania tržnice, ktorý 
povedie k jej sebestačnos-
ti generovaním stabilných 
príjmov z prenájmu obchod-

ných prevádzok či organi-
zovania trhov, festivalov 
alebo firemných podujatí. 
Vynechať by sa nemalo ani 
gastro či verejnoprospešné 
služby, napríklad knižnica 
či detský kútik. Prvoradou 
úlohou bude tiež riešenie 
technickej stránky budovy. 
K tomu pomôže energetický 
audit, ktorý poskytne „kata-
lóg“ odporúčaní rekonštruk-
cie, teda nacenenie jednotli-
vých úkonov a opatrení na 
zvýšenie efektívnosti sietí 
a zníženie spotreby energií. 
Súčasťou plánu je aj zlepše-
nie dojmu z návštevy budo-
vy a jej okolia. Zmeny budú 
rešpektovať architektonické 
hodnoty, na základe ktorých 
bola budova Novej tržnice 
vyhlásená za národnú kul-
túrnu pamiatku. (ak, ts)
 Foto: Matúš Husár

Nová tržnica by sa mohla dočkať reštartu

Realizácia krokov sa uskutoční za plnej prevádzky, aby ne
boli ovplyvnení súčasní nájomcovia i návštevníci, ktorí Novú 
tržnicu stále využívajú.

Obrubníky podľa rezortu dopravy spôsobujú nehody.

Ježoviská sú určené chráneným živočíchom, nie odpadkom.

Nová tržnica dnes zíva prázdnotou, pohľad dnu je žalostný.

Samozrejmosťou je široká ponuka ihlíc, 
háčikov a rôznych pomôcok.
Kompletnú ponuku nájdete aj na e-shope.

E-shop: www.VlnaNaPredaj.sk
Adresa predajne: 

Vajnorská 20, Bratislava

a iné prírodné priadze na pletenie a háč-
kovanie nájdete v predajni VlnaNaPredaj.

MERINO 
ALPAKA 
KASMÍR

BRATISLAVA
Hoci ho ako nočné zviera 
často nevidíme, ježko patrí 
k najdôležitejším obyva
teľom našich parkov. Živí 
sa totiž hmyzom, a tak po
máha likvidovať škodcov, 
ktorí požierajú rastliny. 
V týchto dňoch sa ukladá 
na zimný spánok, pomôžme 
mu ho prežiť v bezpečí.
Ježe patria podľa zákona 
o ochrane prírody a krajiny 
medzi chránené druhy živo-
číchov národného významu. 
Keďže sa ako hmyzožravce 
nemajú v chladnom období 
čím živiť, spravidla od no-

vembra do marca sa ukladajú 
na zimný spánok. Ježe hiber-
nujú v plytkých, senom a ma-
chom vystlaných dierach 
alebo pod listami, bezpečné 
útočisko im tak môžeme vy-
tvoriť aj v záhradách či par-
koch. Ruku k dielu prikladajú 
aj mestské časti a na viace-
rých miestach už vznikli špe-
ciálne drevené ohrádky, tzv. 
ježoviská. „V Petržalke ich 
nájdete v približne dvadsia-
tich lokalitách,“ uviedla ho-
vorkyňa mestskej časti Mária 
Halašková, ktorá zároveň 
upozornila, že niektorí ľudia 
si ohrádky mýlia so smetný-

mi nádobami. „Pri vhadzova-
ní odpadu pritom môžu byť 
ježkovia vyrušení zo spánku, 
sklenený alebo nebezpečný 
odpad ich dokonca môže zra-
niť. Nemýľme si ježoviská so 
smetnými košmi,“ apeluje na 
obyvateľov aj Milan Gálik 
z Oddelenia správy verej-
ných priestranstiev. Ruše-
nie, odchyt aj akákoľvek iná 
manipulácia s chránenými 
živočíchmi je pritom zaká-
zaná. V prípade, že nájdete 
zraneného, chorého alebo 
uhynutého ježka, kontaktujte 
Štátnu ochranu prírody. (ak)
 Foto: MČ Petržalka

Ministerstvo kritizuje cyklotrasu na Vajanského 
nábreží, mesto reaguje - výhrady zvážime

Pomôžme ježkom prežiť zimu

Hubár našiel
nemecký 
granát
DEVÍNSKA NOVÁ VES
Asi 300 metrov od Ulice 
Pavla Horova si hubár vši
mol na zemi nezvyčajný 
zhrdzavený predmet a pri
volal hliadku.
Spravil dobre  privolaný 
pyrotechnik skonštatoval, že 
ide o nemecký granát z čias 
druhej svetovej vojny, muní-
ciu zabezpečil proti explózii 
a bezpečne ju previezol k lik-
vidácii. (ak)

Novinka pre
vaše zdravie
STARÉ MESTO
Združenie HIV/AIDS Slo
vensko otvorilo vo svojom 
komunitnom centre na 
Pražskej ulici 11 testovací 
CheckPoint HIV, ktorý je 
prvým svojho druhu v ne
zdravotníckom zariadení.
Každú stredu medzi 16.30 
a 20.30 sa v ňom môžete 
bezplatne a anonymne otes-
tovať na HIV, syfilis a hepa-
titídu C. (ak)

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny
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ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

oznamuje zmenu pracovnej 
doby od 15-21h

ošetríme každého, kto nám zavolá

0905 662 407 
STROMOVÁ 16, BA KRAMÁRE

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786

„Sme hrdí, že náš pripravovaný projekt Nové 
Lido je v poradí iba dvanástym developmentom 
v strednej Európe, ktorý splnil veľmi prísne kri-
tériá udržateľnosti a získal prestížny certifikát  
BREEAM Communities v stupni Step 1,“ reaguje  
Pavel Pelikán, výkonný riaditeľ JTRE.
Certifikácia BREEAM Communities sa udeľuje od 
roku 2008 a je odlišná od iných zelených certifiká-
cií v tom, že nehodnotí jednotlivé budovy, ale kom-
plexne celé územie či štvrť. Ide o medzinárodný 
systém hodnotenia spravovaný nezávislou inštitú-
ciou BRE so sídlom v Spojenom kráľovstve.
„Step 1 je prvou, zásadnou časťou certifikácie, kde 
sa ešte počas koncepčnej fázy návrhu v spolupráci 
s odborníkmi analyzuje množstvo environmentál-
nych, sociálnych a ekonomických vplyvov a stano-
via sa optimálne riešenia. Hodnotí sa súčasný stav 
pozemku a spôsoby návrhu tak, aby priniesli čo 
najlepšie riešenie napríklad z hľadiska biodiverzi-
ty, prevencie záplav a vplyvov klimatických zmien, 

redukcie emisií skleníkových plynov, ekologických 
alternatív dopravy, ale aj prínosu z hľadiska zdra-
via obyvateľov, kultúrneho vyžitia, dostupnosti slu-
žieb či pracovných príležitostí,“ vysvetľuje Martin 
Stohl, ESG manažér JTRE.
Po certifikácii Step 1 nasleduje finálna certifikácia 
BREEAM Communities, ktorá je však možná až 
po zapracovaní všetkých odporúčaní do detailného 
návrhu. Projekt sprevádza celým procesom certifi-
kácie posudzovateľ (assessor), ktorým je v prípade 
Nového Lida skúsený holandský odborník na udr-
žateľnosť Hans van de Sanden. „Výsledky posu-
dzovania budú teraz implementované do podrobné-
ho urbanistického návrhu, ktorý bude predmetom 
záverečného certifikátu BREEAM Communities. 
Pri ňom sa udeľujú body za kvalitu krajinných 
úprav, biodiverzitu, udržateľnosť dopravy, dizajn 
ulíc, typy bývania, verejné priestory, inkluzívny di-
zajn a za mnoho ďalších detailov,“ približuje Hans 
van de Sanden ďalší postup.

JTRE získalo prestížne certifikáty BREEAM alebo 
LEED v rôznych stupňoch, vrátane najvyššieho, už 
pre desať svojich kancelárskych alebo retailových 
projektov. Je to však prvý certifikát pre širšie úze-
mie. „Ide ruka v ruke s ambíciou našej spoločnosti 
docieliť v území Nového Lida uhlíkovú neutralitu 
počas prevádzky, v súlade s novým klimatickým 
plánom Hlavného mesta SR Bratislavy (SECAP),“ 
dopĺňa Martin Stohl.
Nové Lido poskytne zmiešané územie s býva-
ním, občianskou vybavenosťou, 20tisíc pra-
covnými príležitosťami, veľkorysými a kvalit-
nými verejnými priestormi s dostatkom zelene 
a dobrým napojením na Petržalku, Staré Mesto 
a Ružinov. Vhodnou kombináciou funkcií vznik-
ne mesto krátkych vzdialeností, kde majú oby-
vatelia všetko na dosah. Ostatných Bratislavča-
nov a návštevníkov prilákajú služby a rozmanité 
možnosti oddychu, zábavy a športu či nábrežná 
zóna. Bývanie je orientované k nábrežiu a do 
centra štvrte, funkcie občianskej vybavenosti sú 
zmiešané do celého územia a pozdĺž Einsteino-
vej dominujú pracovné príležitosti a administra-
tíva.
Návrh novej mestskej štvrte je výsledkom dlhodo-
bej prípravy developera JTRE so špičkovými do-
mácimi aj zahraničnými architektmi, urbanistami, 
krajinnými architektmi a konzultantmi v oblastiach 
spoločenskej zodpovednosti, udržateľnosti, eko-
lógie, sociológie či zelených technológií. Autormi 
urbanistickej štúdie Nového Lida sú Juraj Benetin 
s tímom z ateliéru Compass Architekti, na projekte 
spolupracujú aj architekti a urbanisti Jakub Cigler, 
Marko & Placemakers, Gehl Architects či GFI. 

prestížnej zelenej certifikácie BREEAM Communities
Nové Lido získalo prvý stupeň

Takmer dva roky práce širokého medzinárodného 
odborného tímu, množstvo stretnutí, diskusií, konzultácií 
a vypracovaných štúdií sa pretavilo do prvého výsledku. 
Dlhodobo pripravovaný projekt rozšírenia centra Bratislavy 
na pravý breh Dunaja – Nové Lido od developera 
JTRE – získal prestížny ekologický certifikát BREEAM 
Communities v prvom stupni (Step 1, priebežné hodnotenie).

BRATISLAVA
Mestské lesy opravili po
vrch obľúbených lesných 
ciest, ktoré spájajú Želez
nú studničku s Horárňou 
Krasňany. Slúžia nielen 
cyklistom, ale aj peším tu
ristom, bežcom či rodinám 
s detským kočíkom.
„Minulý rok sme opravili 
povrch cesty na Kačín, ten-
to rok sme zas položili nový 
asfaltový povrch na úsek 
nad Horárňou Krasňany a pri 
Druhom kameňolome,“ ho-
vorí Marek Páva, riaditeľ 
Mestských lesov. „Tu sa cyk-
listi aj peší turisti môžu napo-
jiť na sieť zrekonštruovaných 

ciest z minulých rokov, kto-
rá ich dovedie až pod Biely 
kríž.“ Úplne nový asfaltový 
koberec dostali cyklotrasy 
a turistické chodníky v cel-
kovej dĺžke dva kilometre, 
ktoré boli v zlom technic-

kom stave s množstvom jám 
a výtlkov. Opravený bol úsek 
Horáreň Krasňany  Sparis-
ká (druhý najvyužívanejší 
vstup do lesoparku), ďalej 
úsek Dlhé lúky  Druhý ka-
meňolom, ktorý je súčasťou 

hlavnej cyklotrasy od Želez-
nej studničky na Biely kríž, 
a napokon aj nástupná cesta 
z Kramárov smerom k ob-
ľúbenej rozhľadni na Ame-
rickej lúke. V budúcnosti 
majú Mestské lesy v pláne aj 
opravy cestných komunikácií 
medzi Snežienkou a Kamzí-
kom a na trase Lamač Klanec 
 Kačín. Zároveň magistrát 
pripravuje veľkú rekonštruk-
ciu úseku medzi Železnou 
studničkou a Snežienkou, 
ktorá je vo fáze vypracová-
vania projektovej dokumen-
tácie. (ts)
 Foto: Mestské lesy 
 v Bratislave

Cyklotrasy nad horárňou opravili, vyskúšajte

Kĺzavá ulica pred a po oprave

Žiarivý svet rozprávok a kúziel očarí malých i veľkých
PETRŽALKA
Ak ste vlani len spoza 
plota obdivovali svetelný 
park na Dostihovej dráhe 
v Petržalke, tak tentoraz 
určite vojdite dnu. Obja
víte tu nádherný Winter 
Wonderland, svet plný 
rozprávok a zábavy inšpi
rovaný najväčšou svetovou 
atrakciou Glow Garden 
v Dubaji. Tento náš, ktorý 
bude otvorený až do konca 
februára, je najväčší v Eu
rópe a na Slovensku má 
premiéru.
Možno aj vy si ako prvé 
zvyknete pozrieť výšku 
vstupného, tak začneme pri 
pokladni. Základné vstupné 
je 14 eur, v piatok a cez ví-
kend 15 eur, čo sa na prvý 
pohľad nemusí zdať málo, 
ale v cene vstupenky máte 
zároveň všetky krásne osvet-
lené rozprávkové kolotoče, 

hojdačky, bludisko a ďalšie 
atrakcie. Malí súrodenci zo 
Stupavy Lara a Simon, kto-
rí sem prišli medzi prvými 
návštevníkmi, mali najväčšiu 
radosť z autodromu, za ten 
bežne na „kolotočoch“ zapla-
títe aj 5 eur. 
Takže cena vstupenky je 

úplne v poriadku a svetelné 
inštalácie skutočne fascinu-
júce, tento veľkolepý svet 
kúziel, v ktorom sa spojili 
tisícky svetiel a hudby, sme 
si užívali aj my dospelí. Je to 
vlastne príbeh z rozprávky do 
rozprávky, kde nájdete viac 
ako 250 svetelných objektov 
a 20 kolotočových atrakcií. 

Uvidíte známe rozprávkové 
postavičky Popolušku, Šípko-
vú Ruženku, Snehulienku či 
Šmolkov, Levie kráľovstvo aj 
kráľovstvo víl, africkú savanu 
so zebrami a pakoňmi, pod-
morskú ríšu aj ríšu papagájov, 
nádherný hovoriaci strom, ale 
tiež napríklad prírodovedný 
chodník, ktorý zvedavé deti 

naučí, ako chrániť prírodu 
i v meste... „Nechýbajú in-
teraktívne atrakcie ani stan 
s virtuálnou realitou, kde sú 
ďalšie úžasné možnosti. Je to 
zábava pre celú rodinu,“ po-
zýva Viliam Ďuriš zo spoloč-
nosti JVS GROUP, ktorá po 
vlaňajšom úspechu v Prahe 
priviezla Winter Wonderland 
k nám do Bratislavy.
Táto čarovná rozprávka, 
kde sa strieda zábava, dob-
rodružstvo a vzdelávanie, je 
otvorená každý deň od tre-
tej popoludní až do deviatej 
večer. Práve v čase, keď sa 
zotmie, je svetelný park naj-
krajší, úplne vás pohltí at-
mosféra čarovného detského 
sveta, ktorá dá zabudnúť na 
často zbytočné problémy do-
spelých. Mimochodom, ten 
s parkovaním máte vyriešený 
už pred vstupom, parkovisko 
oproti Dostihovej dráhe je 
bezplatné.  (ac, ts)
 Foto: rj
Viac foto na www.banoviny.sk

Malú Laru potešil aj autodrom. Všetky atrakcie sú v cene vstupenky.

Winter Wonderland je otvorený každý deň až do konca 
februára.
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Mesiac fotografie

do 30. novembra
Už 34. ročník ob-
ľúbeného podujatia 
Mesiac fotogra-
fie prinesie takmer 
tridsať výstav, z kto-
rých každá ponúka 
iný emočný druh 
zážitku. Festivalu 
dominujú obsiahle výstavy Martina Parra Kronikár a Rudolfa 
Koppitza Photogenie v priestoroch Domu umenia, Národného 
osvetového centra. Viac na www.mesiacfotografie.eu

NOVEMBER
V MESTE

Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deň

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na zaujímavé 
podujatia v našom meste, 
ktoré vám i vašim deťom 
spestria november príjem
ným zážitkom. O ďalších 

priebežne informujeme na 
našom webe www.bano
viny.sk. Program sa môže 
v priebehu mesiaca zmeniť, 
pred návštevou si ho pre
verte na webovej stránke 
organizátorov.  (bn)
 Foto: archív

Bratislavská knižná 
burza

každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu knižnú 
burzu na Slovensku, ktorá spre-
vádza pravidelný potravinový 
TrhPiacMarkt. Táto jedinečná 
akcia sa koná vždy od 9. h do  
15. h na poschodí tržnice. 
Nájdete tu najmä knihy, ale 
popri nich sa určite objavia 
aj grafiky, gramoplatne, po-

hľadnice, časopisy, CDčka, komiksy a  plagáty, znám-
ky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je voľný.  
Viac na www.staratrznica.sk

Cello Republik – Filmová a klasická hudba 
v podaní jedinečnej štvorice violončelistov

23. marca 
Jedinečná štvorica 
violončelistov, víťa-
zov medzinárodných 
súťaží a popularizá-
torov klasickej hudby 
sa preslávila u nás, 
vo svete, na YouTube 

a kdekoľvek vkročili. Nechávajú za sebou vypredané sály, 
originálne zážitky z koncertov a milióny zhliadnutí. Príďte si 
23. marca o 19. h do Veľkého koncertného štúdia Slovenské-
ho rozhlasu vypočuť filmovú, muzikálovú a klasickú hudbu 
v ich podaní.

10. narodeniny Bory Mall

9. novembra
K a n d r á č o v c i 
rozprúdia zá-
bavu! Príďte 
osláviť 10. na-
rodeniny Bory 
Mall. Počas dňa 
sa deti môžu te-
šiť na kreatívne 
dielničky, pre teenagerov bude pripravená hracia zóna, ale 
aj digitálne grafity. Na pódiu sa predstavia Kandráčovci, 
Mici a Mňau, Divadlo SPOZAVOZA, Districtdance, Sran-
da Banda (Bruchovravec) či akrobatická šou Aerial & Dis-
co Ball Show. Nebude chýbať sladká torta pre všetkých.  
Viac na borymall.sk

Klzisko v Nivy centre

od 18. novembra do 12. januára
Príďte si 
užiť zimné 
radovánky 
na Nivy. Už 
18. novem-
bra sa na 
vonkajšom 
átriu otvára 
umelá ľado-

vá plocha, otvorená každý deň okrem sviatkov od 12. do 20. 
hodiny a v nedele do 18. hodiny. Korčuľovať sa na Nivách 
môžete zdarma, požičovňa a brúsenie korčúľ je za poplatok. 
Viac na www.nivy.com

Od 15.11. do 1.12.2024 vás čaká nezabudnuteľný 
zážitok plný indických jedál, farieb a energie, ktoré 
sa premietnu na každom tanieri. Nie je to len oby-
čajné jedlo, je to predstavenie, ktoré ožije priamo 
pred vašimi očami ako scéna z Bollywoodu!

Počas celého podujatia si môžete vychutnať až 72 
jedál, ktoré zahŕňajú bohatú škálu chutí – od po-
lievok cez predjedlá a šaláty až po hlavné chody, 
dezerty a domáce špeciality. Každý deň vás čaká 
nové dobrodružstvo na tanieri, ktoré vás prenesie 
priamo do srdca Indie. Podmanivé koreniny a farby 
Indie vás vtiahnu do víru chutí, kde každý tanier 
rozpráva príbeh hodný Bollywoodu.

Tento rok vás čakajú aj špeciálne akcie – happy 
hour s ponukou 2+1 zdarma alebo možnosť využiť 
„All you can eat“ vstupenky za 24,90 €. Exotické 
jedlá, farby a jedinečná atmosféra vás pohltia a za-
nechajú nezabudnuteľný dojem.

Prečo Bollywood a indické jedlo? Je to jednoduché. 
Bollywoodské filmy sú oslavou života a emócií – 
presne ako indická kuchyňa, ktorá vás vtiahne svo-
jou pestrosťou a intenzívnym zážitkom na tanieri.

Pripravte sa na atmosféru, akú na Liptove neza-
žijete nikde inde. Nechajte sa očariť veľkolepým 
výberom jedál, autentickým pečivom, rôznorodý-
mi vegetariánskymi možnosťami a bufetmi, ktoré 
vás prekvapia svojou rozmanitosťou. Každé sústo 
je pozvánkou na cestu do exotických krajín plných 
chutí a farieb. 

Príďte, ochutnajte, oslavujte!

Viac na www.demanovarezort.sk

Zažite niečo výnimočné v indickej reštaurácii 
Safran v Demänová Rezort, kde sa farby snúbia 
s vôňami! Festival indických chutí, ktorý vám  
odhalí príbehy na tanieri, sa piatykrát vracia,  
tentoraz v podmanivom štýle Bollywoodu.

Festival indických chutí
Na Liptov prichádza Bollywood:Filmový 

kabaret
STARÉ MESTO
Až do konca januára 2025 
prebieha v Kine Lumiére 
populárno-náučný cyklus 
o dejinách svetovej a slo
venskej kinematografie.
Je rozdelený na tri semestre 
a jednotlivé stretnutia po-
zostávajú z prednášky, pro-
jekcie filmu a diskusie. Prvý 
semester pod názvom „Veľký 
nemý“ je venovaný vzniku 
kinematografie po obdobie 
nástupu zvuku. (TASR)

Nové výstavy
STARÉ MESTO
V novembri otvárajú viace
ré galérie nové zaujímavé 
výstavy, príďte si dopriať 
dávku kultúry.
Galéria mesta Bratislava 
v Pálffyho paláci predstavu-
je do 16. marca 2025 diela 
konceptuálneho a perfor-
matívneho umenia bývalej 
Juhoslávie a Českosloven-
ska. V zrekonštruovaných 
priestoroch na severných 
hradbách Bratislavského 
hradu zas môžete do kon-
ca roka navštíviť výstavu 
„Tvar ducha. Sila a krása 
afrického umenia“, ktorá 
približuje kmeňové umenie 
afrického kontinentu, a Slo-
venská národná galéria otvo-
rila v ikonickom Premostení 
dvojvýstavu venovanú jej 
architektovi Vladimírovi 
Dedečkovi. Potrvá do 2. feb-
ruára 2025. (ts)

Deň župných škôl

7. novembra
Pridávame aj tip pre školákov. Bratislavský samosprávny kraj 
organizuje už 13. ročník Dňa župných škôl. Ak máte doma 
školáka, príďte vo štvrtok 7. novembra do nákupnozábav-
ného centra Bory Mall. Na jednom mieste sa vám predsta-
ví až 50 župných stredných škôl a gymnázií, zorientovať 
sa v ponuke a vybrať to správne štúdium bude o to ľahšie.  
Viac info na www.bratislavskykraj.sk

Festival mladého vína

8.  9. novembra
Ochutnajte bratislavské vína na mestskom festivale a príďte 
osláviť sviatok sv. Martina v historickom centre. Okrem la-
hodných nápojov a gastrošpecialít sa môžete tešiť na pestrý 
hudobný program, súťaže, komentované prehliadky či kvíz. 
Viac na www.bkis.sk

Aurea festival

1. decembra
Festival Aurea 2024 v priestoroch Dancehaus na Stromovej 
ulici ponúkne pestrý program najmä pre tvorivé ženy, pod-
nikateľky, ale na svoje si prídu aj rodiny s deťmi. V čase od  
10. h do 20. h obsiahne 5 tvorivých zón s viac ako 30 akti-
vitami a množstvom zážitkov. Príďte, budete mať jedinečnú 
príležitosť spoznať komunitu zaujímavých žien, získať nové 
kontakty aj možnosti spolupráce a objaviť nové inšpirácie. 
Viac na www.aurea.social/festival

Opravy a renovácie 
všetkých typov okien, 

dverí, žalúzie, 
siete, rolety.

OBHLIADKA ZDARMA

0944 539 177

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny
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Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

V Slnečniciach otvorili Odevnú 
banku, môže pomôcť buď vám 

alebo vy jej
Elena: Hlavne, že handry zaplavili plané-
tu...
Stanislava: Skvelý nápad, veľmi držím 
palce. No je mi smutno, že aj rodiny, kde 
zarábajú obaja rodičia, sú už pomaly na hra-
ne. Čo bude budúci rok?
Martin: 21. storočie, Stredná Európa a ľu-
dia nemajú na oblečenie? To kam sme sa 
dopracovali?
Sofia: Aspoň v jeden deň ste mohli dať 
dlhšiu pracovnú dobu, bežný človek v tom 
čase pracuje, máme si na to brať dovolen-
ky?
Katarína: Pekný projekt, no myslím, že 
v prvom rade by mal o samoživiteľov dbať 
štát.
 Foto: Matúš Husár

Magistrát chce zúžiť 
pruhy na Staromestskej
Lenka: Tým, čo nedodržiavajú pravidlá 
cestnej premávky, to bude jedno. A ožran 
zrazí hocikde.
Frank: Držíme magistrátu palce, aby sa to 
podarilo.
Peter: Stačil by úsekový radar. Prejdeš 
úsek skôr, ako by si prešiel päťdesiatkou, 
a čau...
Radovan: Ideálny stav je vozovku zapojiť 
hneď od Mosta SNP pod zem a vyšla by až 
na Pražskej. Všetko ostatné je lepiaca pás-
ka.
Foto: ms

www.facebook.sk/banoviny

Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Autom cez električkovú trať

Na Ružinovskú ulicu kolmo ústi niekoľko ulíc, kde vstup do nich 
nelícuje s prejazdom cez električkovú trať. Keď teda chce auto 
odbočiť do vedľajšej ulice, musí vojsť na koľajisko, asi 10 metrov 
sa vrátiť a až tam odbočiť doprava. Čiže vodič vlastne neodbáča, 
ale vždy sa otáča naspäť. Všimla som si, že niektorí pri tom idú po 
vnútornej strane prejazdu a iní po vonkajšej. Ako je to správne? Pre 
lepšiu predstavu prikladám aj mapku.

 Ružinovčanka Alexandra

Stanovisko odborníka:
„Pri odpovedi na otázku treba vychádzať z toho, že vozidlá 
v protismere sa chcú odrazu otočiť. V zmysle pravidiel cestnej 
premávky si navzájom nemajú križovať jazdné dráhy. Je to 
obdobné ako odbočenie vľavo dvoch vozidiel proti sebe,“ 
uviedol dopravný analytik Jozef Drahovský. Správna je teda 
červená alternatíva na obrázku.

Nulová empatia
V Petržalke na Osuského 3 je výdajné miesto obedov, ktoré denne 
navštevujú stovky dôchodcov - o paličke, s chodítkom či na vozíku. 
V blízkosti prebieha stavba a začalo sa rekonštruovať aj najbližšie 
okolie výdajne, takže je viac-menej znemožnené dôchodcom 
bezproblémovo vyzdvihovať svoje obedy v obedároch. Samozrej-
me, keď sa rekonštruuje, tak sú obmedzenia. Ale aj pri nich treba 
myslieť na chodcov a tých najzraniteľnejších. Aktuálne sú však 
všade hlboké jamy a žiadne lávky. Prosto nulová empatia.

 Váš čitateľ

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každý mesiac z nich 
vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverejníme. 
Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo vašej 
štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mail redakcia@
banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banoviny.sk 
alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.PETRŽALKA

Najmä Petržalčania si spo
menú na vážnu udalosť, 
keď sa vlani v auguste 
zrútila časť betónového 
zábradlia terasy na Zniev
skej ulici, našťastie sa nik 
nezranil. Hoci na jej rekon
štrukciu bolo už včera 
neskoro, je tu prekva
pujúco živo, prevádzky 
fungujú ďalej. Medzi 
nimi i reštaurácia Bo
hemka, ktorá len 
nedávno zme
nila majiteľa, 
čo jej vraj 
pomohlo. Aj 
preto sme sa 
rozhodli otesto
vať ju. 
Ak sa niekedy vyberie-
te na „exkurziu“ práve sem, 
aby ste videli pokračovanie 
stavby električkovej trate, 
alebo tiež schátrané petržal-
ské terasy, s ktorými si akosi 
nik nevie rady, zastavte sa aj 
v tomto podniku, varia lacno 
a chutne. Výber obedového 
menu je síce skromný, štyri 
hlavné jedlá plus polievka, 
ale za prívetivých 6,90 eura 
dostanete naozaj poctivú 
porciu. Mimochodom, mini-
málna hodnota gastrolístka je 

najnovšie 6,23 eura, takže je-
den gastráč – jeden plnohod-
notný obed (až na tých pár 
centov rozdielu). Z bohatšej 
ponuky jedálneho lístka si 
vyberiete až po druhej popo-
ludní, napríklad pečené mari-
nované koleno či rebrá, alebo 
hoci fajnové kačacie stehno 
s kapustou a lokšou. Tam už 
sú ceny iné, ale stále únosné.
Nečakali sme, že nás tu môže 
niečo prekvapiť, Bohemka 
má na terase dvoch silných 
konkurentov, pizzeriu a viet-
namskú reštauráciu, a predsa 
nebola na obed prázdna. A to 
sa nachádza uprostred ničoty, 
pre výstavbu električky sa 
sem aj autom ťažko dostať, 
tipujeme, že slúži najmä pre 
miestnych. 
V deň nášho testu pripravili 
Hovädzí vývar s tenkými re-
zancami, kockami mrkvy aj 
mäsa, ktorý bol hustý práve 
tak, ako ho máme radi, farba 
pekná zlatistá a chuť dosta-
točne silná, len trochu slanšia 
– ale to nám až tak nepreká-
žalo. 
Vyprážaný syr s hranolčekmi 
a tatárskou, ktorý mali v po-
nuke celý týždeň, prekvapil 
najskôr veľkosťou porcie, 

b e ž n e 
dostane -
te jeden 

a dosť, my 
sme mali na 

tanieri dva. Syr sa prí-
liš neťahal, zato mal chuť 
a nebol mastný. Hranolčeky 
chutili ako z mekáča, a to je 
lichôtka, ale najpríjemnejším 
prekvapením bola domáca ta-
társka omáčka. Museli dať do 
nej nejakú tajnú ingredienciu, 
no skrátka výborná chuť, až 
sme boli v pokušení doobjed-
nať si ďalšiu. Ak si chcete dať 
lacný vyprážaný syr, Bohem-
ku vrelo odporúčame. 
Takisto Rezeň so sloven-
ským šalátom bol v menu od 
pondelka do piatka, zjavne 
aj tu stavili na istotu a na 
to, čo vedia robiť. Vybrali 
sme si kurací rezeň (druhou 
možnosťou bol bravčový) 
a bola to dobrá voľba. Chutil 
skvele, mäsko bolo mäkké 
a šťavnaté, trojobal chrum-
kavý a ľahký. Najviac však 
vyzdvihujeme zemiakový 
šalát, bol svieži a len jem-
ne kyselkavý. S cibuľou to 
zbytočne neprehnali, navy-
še nás v ňom potešili krúžky 
kyslej uhorky, ktoré doplnili 
chuť prílohy, pre nás doko-
nalú.
Marinovaný bôčik bol tro-
chu mastnejší, ale mäso bolo 
výborné, takže sme nemali 

problém zjesť aj kúsky, kto-
ré by sme inak vynecha-
li. Kapusta bola príjemne 
kyslá, neprebíjala chuť mäsa, 
knedľa ľahká, nadýchaná, 
a všetko toto spolu vytvori-
lo mix chutí, ktoré sa pekne 
dopĺňali. Aj v tomto prípade 
bola veľkosť porcie nad-
štandardná a jedlo takmer 
bezchybné, keby bolo toho 
mastného menej.
Štvrtou ponukou menu bola 
Živánska pečienka z bravčo-
vej krkovičky, ktorá bola síce 
dobre ochutená, aj sa nám 
ľahko krájala, len škoda, že 
bola suchšia. Prílohu však 
chválime, zemiaky osviežené 
pečenou cibuľkou a chutnou 
omáčkou boli skvelé, malo 
to šmrnc.
Pochvalu si zaslúži aj milá 
servírka, ktorá sa nás viac-
krát prišla opýtať, či sme so 
všetkým spokojní, a to sme 
naozaj neboli v reštaurácii 
jediní. Sympatické je tiež, že 
hoci má Bohemka aj odde-
lenú fajčiarsku časť, v čase 
podávania obedov sa nefajčí 
ani tam. (bn)
 Foto: Matúš Husár 
Naše hodnotenie: 
Maximum: 5 hviezdičiek 
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Do tejto reštaurácie by vám asi nenapadlo ísť,
chutný obed máte pritom v cene gastrolístka

MINCE - BANKOVKY

Gazdovský dvor
je otvorený

KARLOVA VES
Obľúbená časť zoologic
kej záhrady, Gazdovský 
dvor s kontaktnou lúkou, 
bol v následku povodne od 
polovice septembra zatvo
rený, teraz však už opäť 
funguje v plnej prevádzke.
Väčšina zvierat sa vrátila 
do svojich výbehov, a tak je 
možné znova vidieť sliepky, 
orpingtonky, králiky aj mor-
čatá. Novinkou je prístrešok 
pre zvieratá a automat, v kto-
rom zakúpite krmivo. (ts)
 Foto: Marek Velček 

Račianske srdce
RAČA
Mestská časť Rača hľadá 
ďalšie svoje osobnosti, do 
31. decembra prijíma no
minácie na ocenenie Ra
čianske srdce.
Ocenenie sa udeľuje osob-
nostiam, ktoré výraznou mie-
rou prispeli k skvalitneniu 
života v Rači v oblasti športu, 
kultúry, vedy, vzdelávania 
alebo aj v sociálnej či spolo-
čenskej oblasti. (ts)

Živánska 
pečienka

Marinovaný 
bôčik

Rezeň so slovenským 
šalátom

Vyprážaný syr 
s hranolčekmi

Hovädzí vývar

Reštaurácia Bohemka nedávno 
zmenila majiteľa.
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Veľká fontána
bude krajšia
STARÉ MESTO
Veľká fontána Vodný tok na 
Hviezdoslavovom námestí 
prechádza rekonštrukciou. 
Práce zahŕňajú opravu žu
lového obkladu i hydroizo
lácie a potrvajú približne 
do polovice mesiaca.
Fontána z roku 2002 symboli-
zuje tok Dunaja s prúdom vody 
tečúcim z centrálneho kvádra 
s 27 dýzami. Vlny má pripo-
mínať i kompozícia kamennej 
dlažby na námestí. (ak)

Pri Avione 
pribudla lávka 
pre peších

RUŽINOV
Návštevníci sa do nákupné
ho centra Avion Shopping 
Parku dostanú bezpečnej
šie a rýchlejšie. Nad rušnou 
Galvaniho ulicou pribudla 
pešia lávka.
Lávka s dĺžkou 83 metrov vo 
výške 4,7 metra nad cestou 
prepája priestory pred admi-
nistratívnou budovou GBC 5 
s areálom Avionu, kde končí 
priamo pred Gastro pasážou 
na prvom poschodí. Návštev-
níkom skráti cestu približne 
o 25 minút. (ts)
 Foto: Avion Shopping Park

Projekty
cyklodopravy
BRATISLAVA
Kraj začal s realizáciou 
ďalších projektov v oblasti 
cyklodopravy. Nové trasy 
majú spojiť obce Malodu
najska s hlavným mestom 
a sú súčasťou strategického 
Plánu udržateľnej mobility.
Ten si kladie za cieľ do roku 
2050 upraviť pomer individu-
álnej automobilovej dopravy 
a verejnej dopravy z aktuál-
nych 73:27 na 50:50. (ak)

Starší Bratislavčania 
s nostalgiou spomínali, 
ako kedysi cestovali elek
tričkou na kávu a sacher
tortu či na operu do cisár
skej Viedne. Odviezla sa 
ňou i belgická princezná 
Štefánia, vtedy to však ne
dopadlo dobre. Aj takúto 
zaujímavosť pripo
mína výstava 
110 rokov 
Viedenskej 
električky, 
ktorú pred 
pár dňa
mi otvorili 
v Múzeu do
pravy.
K elektrickej lo-
kálnej železnici, ktorá 
v roku 1914 spojila dve vý-
znamné mestá monarchie, 
vtedajší Prešporok a Viedeň, 
sa viaže veľa príbehov. Jed-
ným z nich je aj ten o belgic-
kej princeznej z čias prvej 
svetovej vojny, kedy bolo zá-
sobovanie potravinami v ra-
kúskej časti monarchie hor-
šie ako v Uhorsku. Vyvážať 
potraviny z Uhorska bolo za-
kázané a tomu, kto zákaz po-
rušil, hrozila nielen finančná 
pokuta, ale dokonca väzenie. 
Napriek tomu mnohí Vieden-
čania často cestovali naku-
povať potraviny do Prešpor-
ka, aby ich potom previezli 
domov. Viedenskú električku 
takto využila v roku 1917 aj 
princezná Štefánia Belgická, 
vdova po následníkovi tró-
nu Rudolfovi Habsburskom, 
vtedy už ako grófka Lónyay. 
„Dostala sa do ťažkostí, keď 
chcela do Rakúska previezť 
dve kilá maku svojim prí-
buzným. Colná kontrola ju 
požiadala, aby balíčky s ma-
kom odovzdala, čo grófka 
s rozhorčením odmietla. 
Grófka preto musela z vlaku 

vystúpiť a za-
prisahala sa, 
že služby 
Viedenskej 
električky už 

nikdy nevyu-
žije,“ približujú 

známy príbeh or-
ganizátori výstavy, ktorí 

priložili k podobizni prin-
ceznej vo vitríne aj vrecká 
s makom.
V Múzeu dopravy uvidíte 
veľa autentických historic-
kých exponátov, súčasťou 
výstavy sú rôzne artefakty, 
mapky, schémy, cestovné 
lístky či modely vozidiel, 
ktoré premávali na trati. Naj-
vzácnejšia je historická elek-
trická lokomotíva GANZ 
s označením Eg 6 – túto 
prešporskú legendu, pôvod-
ne určenú na zošrotovanie, 
zachránili nadšenci z Klubu 
priateľov hromadnej a regi-
onálnej dopravy. Dnes, po 
rekonštrukcii, vyzerá zvnútra 
aj zvonka rovnako ako v čase 
svojho vzniku. Príďte si ju 
pozrieť zblízka.
Viedenská električka pra-
videlne premávala podľa 
cestovného poriadku od 5. 
februára 1914. Cestovný čas 
z konečnej na konečnú tr-
val približne 2 hodiny a 30 
minút. Prvú „prešporskú“ 
zastávku mala na námes-
tí Korunovačného pahorku 
(dnešnom Vajanského nábre-

vyjdú o mesiac
6. decembra 2024
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Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~
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Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch

P i e t a
pohrebná služba

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

110 rokov Viedenskej električky
Zájdite na túto 
zaujímavú výstavu, 
nazrite do minulé-
ho storočia, keď 
Viedenská električka 
spájala centrá dvoch 
susedným miest 
na Dunaji. Výstava 
v Múzeu dopravy 
potrvá do 30. sep-
tembra 2025.

Elektrická lokomotíva GANZ s označením P.O.H.É.V. Eg 6

S prešporskou legendou späť do minulého storočia 

ží), pokračovala okolo hote-
lov Savoy a Červený vôl na 
most Františka Jozefa (dnes 
Starý most) a odtiaľ po petr-
žalskej strane k Aréne, ďalšie 
zastávky boli Petržalka sad, 
Veslársky klub a Viedenská 
cesta. V Kopčanoch ju vy-
striedala rakúska lokomotíva 
s konečnou zastávkou Viedeň 
– Grossmarkthalle. Len za 
prvý rok prevádzky prepravi-
la na celej trase z Viedne do 
Prešporku tri milióny ľudí. 
V skutočnosti to nebola elek-
trička, prečo ju teda tak na-
zývame? „Kým Viedenčania 
ju podľa cieľovej destinácie 
skrátene nazývali Pressbur-
gerbahn, Prešporáci, naopak, 
Wiener Elektrische (Bahn) 
alebo A Bécsi villámos (va-
sút). Pojem ´elektrische´ zdô-
razňoval, že išlo o železnicu 

s elektrickým pohonom, čo 
vtedy nebolo na tratiach také-
hoto rozsahu bežné, väčšine 
železníc vládli parné rušne. 
Názov Wiener Elektrische sa 
v slovenskom jazyku voľne 
interpretoval ako Viedenská 
električka. Prispel k tomu aj 
fakt, že jej vozidlá premávali 
v centre Bratislavy na spoloč-
nej trati s mestskými električ-
kami, pričom vozne miestnej 
dopravy do Kopčian s nimi 
boli i konštrukčne zhodné,“ 
vysvetlil kurátor výstavy Mi-
chal Jajcaj.
Viedenská električka, ktorá 
bola prvou elektrifikovanou 
medzimestskou železnicou 
v strednej Európe, prestala 
jazdiť na území Bratislavy 
od konca druhej svetovej 
vojny. (ac)
 Foto: ac

Uhorský erb
STARÉ MESTO
Porovnajte si pohľad na 
Most SNP dnes a v čase 
jeho výstavby. Zábery, kto
ré urobili fotograf Ján Lo
faj a po ňom Ľubomír Deák 
z veže Dómu sv. Martina, 
delí rovných 54 rokov.
Most SNP, ktorý nemá v toku 
Dunaja žiaden podporný pilier, 
je unikátnou stavbou, i keď 
jeho umiestnenie nebolo šťast-
né, keďže zničila vzácnu časť 
Podhradia. Obdivuhodný bol 
tiež spôsob, vďaka ktorému 
oceľový kolos prepojil oba 
brehy veľrieky, o čom nám 
dávnejšie porozprával strojný 
inžinier František Páleš. Spo-
mínal tiež, ako „súdruhovia“ 
v tých časoch tlačili na úspeš-
né dokončenie stavby, aby čo 
najskôr sprístupnila Petržalku, 

kde sa plánovala masívna by-
tová výstavba. Nebolo to však 
jednoduché. 
Práve František Páleš dostal 
zadanie, nad ktorým dlho 
váhal. Pracoval vtedy v Ko-
márňanských lodeniciach na 
oddelení projekcie, kde riešil 
statické a dynamické výpoč-
ty týkajúce sa konštrukcie 
a pohonu lode. Montáž Mosta 
SNP sa zrazu skomplikovala. 
„Montovanie nosnej kon-
štrukcie zabezpečovali Hutné 
montáže Ostrava, realizáciu 
mosta mali na starosti aj Vít-
kovické železiarne, a tiež Do-
prastav Bratislava. Keď sa to 
zadrhlo, oslovil ma istý pán 
Turek z ostravských montáží. 
Most sa montoval na nábreží 
na petržalskej strane a ja som 
mal vymyslieť, ako dostať je-

den koniec jeho časti na opor-
né zariadenie v strede rieky. 
Išlo o obrovský kolos, vozov-
ku vážiacu 900 ton. Dotyčný 
pán mi ukázal svoju predstavu 
o silnej lodi, na ktorú by sa 
naložila, ale to bolo nereali-
zovateľné,“ priblížil inžinier 
Páleš pred štyrmi rokmi pre 
Bratislavské noviny.
Bolo mu jasné, že nestačí je-
den nákladný čln. Potrebné 
sú dva, ktoré  treba dodatoč-
nou konštrukciou spojiť tak, 
aby vytvorili stabilné pla-
vidlo typu katamaran. Člny 
spojené do katamaranu však 
museli dostať výpomoc. 
„Premýšľal som, ako rozlo-
žiť záťaž na väčšiu plochu. 
Umožnili to dva piliere – 
stožiare na každej lodi, kto-
ré sa v hornej časti spojili 

akoby mostom a vytvorili 
tak potrebnú oporu pre prvú 
90metrovú časť vozovky, 
ktorú mali uniesť,“ opísal po-
stup František Páleš.
Ďalší problém bol, že pla-
vidlo so zdvíhacím zariade-
ním bolo postavené kolmo na 
prúd rieky. Museli ho otočiť 
proti prúdu, inak by sa pre-
vrátilo. Aj táto úloha si žia-
dala dômyselné konštrukčné 
riešenie.
Unikátny Most SNP, ktorý 
ročne navštívi takmer 200tisíc 
turistov, dali do užívania 26. 
augusta 1972, po piatich rokoch 
od začiatku výstavby. S výstav-
bou nového sídliska v Petržalke 
sa začalo 2. apríla 1973. (ac)
 Foto: archív TASR/

Ján Lofaj, Ľubomír Deák, 
OZ Bratislava a jej Premeny

Úloha bola: Stavať rýchloPREMENY BRATISLAVY

Rok 1970: Nezvyčajný pohľad z veže Dómu sv. Martina. 
Fotograf Ján Lofaj urobil záber 11. septembra. 

Rok 2024: Rovnaký pohľad o 54 rokov neskôr od Ľubomíra 
Deáka

BRATISLAVA
Ako veľmi sa Bratislava 
zmenila, kde zostala nedo
tknutá a z akého dôvodu? 
Porovnanie nášho mesta 
„vtedy a dnes“ ponúka naj
novšia publikácia od foto
grafov Antona Šmotláka 
a Ľubomíra Deáka, ako aj 
spisovateľa Jána Laciku.
V knihe Premeny Bratislavy 
2 nájdete súbor 80 historic-
kých a 80 súčasných zábe-
rov spolu s textami, ktoré 
podnecujú zamyslieť sa nad 

bratislavským genius loci. 
Odhaľujú, ako sa naše mesto 
zmenilo v priebehu posled-
ných 60 rokov a čo tieto 
zmeny priniesli ľuďom. Uni-
kátne porovnanie minulosti 
s dneškom je určené všetkým 
fanúšikom histórie Bratisla-
vy. Autor súčasných fotogra-
fií Ľubomír Deák pripomína, 
že publikácia môže zaujať aj 
ponovembrovú generáciu. 
„Minimálne ich prekvapí tým, 
akými obrovskými zmena-
mi prešlo mesto za niekoľko 

desaťročí, a možno i fakt, že 
mnohé niekdajšie bratislavské 
zákutia už vôbec nespoznajú. 
A pritom to naozaj nie je tak 
dávno,“ hovorí fotograf, ktorý 
na svojej webstránke Bratisla-
va a jej Premeny viac ako se-
dem rokov prezentuje premeny 
nášho mesta priebehu desaťro-
čí – aj vďaka tomu, že získal 
prístup k bohatému fotografic-
kému archívu Antona Šmotlá-
ka. Tento známy bratislavský 
fotograf zachytil na svojich 
záberoch množstvo mestských 

zákutí a zaznamenal ich podo-
bu v čase, keď dnešní dôchod-
covia boli ešte deťmi.
Publikácia Bratislava a jej 
Premeny 2 zachytáva obdo-
bie 60. a 70. rokov minulého 
storočia a vývoj jednotli-
vých častí Bratislavy, ktoré 
sa oproti dnešku zmenili na 
nepoznanie. Môžete ju kúpiť 
aj ako vianočné prekvapenie 
v darčekovej krabici spolu 
s prvým dielom knihy Brati-
slava a jej Premeny 1. Ponú-
kame ako tip. (bn, ts)

Pár desaťročí a mnohé zákutia mesta už nespoznáte

Enviropolícia obvinila muža 
a bratislavskú firmu, ktorí 
mali v MČ PODUNAJSKÉ 
BISKUPICE v rokoch 2008 
až 2019 vytvoriť nelegálnu 
skládku odpadu. Zároveň 
podala návrh na podanie ob-
žaloby. Obvinení mali od-
pad ukladať pod zámienkou 
zhodnocovania, v skutočnosti 
však podľa polície za pomoci 
ťažkých mechanizmov vy-
tvárali niekoľkokilometrovú 
navážku a odpad následne 
ponechali na mieste bez ďal-
šieho úmyslu ho likvidovať 
alebo zhodnotiť. Celková 
škoda spôsobená obvinenou 
fyzickou osobou dosiahla 
viac ako 33,9 milióna eur, 
zatiaľ čo právnická oso-
ba spôsobila škodu takmer  
8,3 milióna eur. (TASR, ak)
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české 
príslovie

ambona  
(archit.)

1. časť 
tajničky

citoslovce  
vyjadrujú-   
ce odpor

vlastníš iste, 
zaručene

Karol  
(dom.)

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka

3. časť  
tajničky

internetová 
diskusia

značka 
amerícia

v starove-   
ku obyva-   

telia  
sz. Afriky

vrážať  
(expr.)

balkánska  
objemová  
jednotka

neporiad-  
na žena  
(pejor.)

Pomôcky: 
Milčo, ku-    
su, kišlak,  

platinit  

syn Lady
predstave-   

ný kláš-     
tora

anemický 
pacient

hltavo  
zjedol  
(expr.)

značka  
pre mezzo-  

piano

mihoce sa

Tamara  
(dom.)  
malý  

vačkovec

značka  
irídia  

staroin-    
dický boh

značka  
berýlia

štrkotanie  
zlato  

(chem.)

utíšili  
(kniž.)  
druh  

zliatiny

žrde  
na vozoch

obi kovom  
dym,  
čmud

2. časť 
tajničky

zubná spo-  
luhláska

nepriúčaj

prideliť na  
obývanie  
ázijská  
osada

rímsky  
boh lásky

Pomôcky: 
Mauri,  

Iam, akov,  
uvea, chat  

strosko-     
taná loď  

prihovor sa 
niekomu

dúhovka  
(anat.)  
otec  

(hovor.)

oklamú  
(hovor.)

značka  
pre kilonit  

sprav

na toto  
miesto

malé deti  
(hovor.)  

skr. štátu  
Florida

značka  
pre long  

ton

mužské  
meno  

citoslovce  
údivu

okovala zohli

príslušník  
armády štýl hudby

Pošlite do 30.11.2024 znenie tajničky 
z krížovky na sutaz@banoviny.sk a vy-
hrajte Tea Time Crime - Lord Waldemar 
oslavuje na svojom honosnom sídle svoje 
80. narodeniny a na oslavu pozval množ-

stvo významných hostí. Umiest-
nite svojich detektívov vďaka 

hodu kociek tak, aby zabránili 
krádežiam hodnotných diel. Kto 
z vás bude najlepší strážca? Hru 

zakúpite na www.piatnik.cz

Štatút súťaže nájdete 
na banoviny.sk.
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